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سرمقاله

رشد تولید ناخالص 
با اقتصاد دیجیتال 

اقتصاد دیجیتــال یکی از 
عوامل تغییر دهنده مفهوم 
اشتغال در اقتصاد است که 
در نهایت می تواند موجب 
افزایش رشد تولید ناخالص داخلی در کشور هم 
بشود. اقتصاد دیجیتال در واقع یک اقتصاد مبتنی 
بر فناوری اطلاعات و ارتباطات در اشکال مختلف 
است. عاملی که می تواند بستری برای جابه جایی 
پول و انجام تراکنش به منظور مبادلات مختلف 
باشد تا علاوه بر سرعت بالاتر نیاز به حضور و رفت و 
آمد فیزیکی در شهرها را هم کند. در بستر اقتصاد 
دیجیتال تعریف سنتی اشــتغال تغییر می یابد و 

اشتغال یک پدیده...

  مهدی غیبی، کارشــناس 
فناوری 
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معاون علمی رییس جمهوری:

نیازهای صنایع را
 به کمک دانش بنیان ها 

تامین می کنیم

پروژه فیبر نوری یک بازار بزرگ برای تولید و اشتغال ایجاد می کند

حمایت تمام قد از تولید دانش بنیان
صفحه4

صفحه3

تورم  مواد  غذایی  در ایران کاهش یافت 
بانک   جهانی: 

معاون علمــی، فنــاوری واقتصاد دانــش بنیان 
رییس جمهــوری گفت: دانش بنیان هــای ایرانی 
این توانمنــدی را دارند که نیازهــای صنایع  را به 
کمک محصولات و خدمات دانش بنیان و فناورانه 
این زیســت بوم تامین کند و برای فتــح بازارهای 
بین المللی و اقتدارآفرینی فناورانه از آن بهره ببریم. 
روح الله دهقانی فیروزآبادی در بازدید از غرفه های 
برگزیده چهاردهمین نمایشگاه فناوری نانو و انعقاد 
سه قرارداد در این نمایشــگاه اظهار داشت: ستاد 
توســعه فناوری نانو با پیگیری برای تجاری سازی 
و حمایت از این فناوری، چرخــه این عرصه کامل 
می کند تا از دســتاوردهای آن بهــره ببریم. وی با 
تاکید بر لزوم ارتقا و تکامل زنجیــره های دانش تا 
صنعت نانو با نقش آفرینی همه دست اندرکاران و 
فعالان این حوزه، از تلاش ها و خدمات ستاد توسعه 
فناوری نانو و میکرو معاونت توســعه فناوری های 
راهبردی معاونت علمی ریاست جمهوری قدردانی 
کرد. معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان 
رییس جمهوری تاکید کرد از تمام ظرفیت ها برای 
تکمیل زنجیره های ایده، دانش تا صنعت این حوزه 
بهره برده شود. ما این توانمندی را داریم که نیازهای 
صنایع  کشور را به کمک محصولات و خدمات دانش 
بنیان و فناورانه این زیست بوم تامین کرده و برای 
فتح بازارهای بین المللــی و اقتدارآفرینی فناورانه 
از آن بهره ببریم. دهقانی با حضور در چهاردهمین 
نمایشگاه فناوری نانو همزمان از محصولات برگزیده 
چند شرکت دانس بنیان توانمند این حوزه بازدید و 
با فناوران و متخصصان این شرکت ها گفت وگو کرد. 
در این بازدید محصولات پوشش دهی و سخت کاری 
سطحی قطعات که توسط شرکت دانش بنیان بهبود 

صنعت مهان تجاری سازی شده...

اجتماعی

معاون درمان وزارت بهداشت در توضیح اقدامات 
انجام شــده در زمینه رونق گردشگری سلامت، 
گفت: در دو ســال گذشــته بیشــترین مراجعه 
درمانی گردشگران ســلامت به کشورمان جهت 
دریافت خدمات زنان و زایمان، جراحی چشــم و 
ارتوپدی بوده است و پس از آن خدماتی همچون 
جراحی های زیبایی، اورولوژی، جراحی عمومی و... 

در سایر رتبه بندی ها قرار می گیرند.
سعید کریمی با اشاره به ظرفیت های درمانی کشور 
و پذیرش گردشگر سلامت و در عین حال تاکید بر 
لزوم ساماندهی این موضوع، گفت: نظام سلامت، 
کادر درمان و بیمارستان های کشورمان خدمات 
خوب و با کیفیتی در حوزه گردشــگری سلامت 
ارائه می دهند و در واقع گردشگری سلامت فرصت 
خوبی را فراهم می کند که ضمــن ارائه خدمات 
درمانی، فرهنگ اصیل اسلامی ایرانی را نیز به سایر 

کشورها عرضه کنیم.
او افزود: در حال حاضــر ۲۷۷ مرکز درمانی دارای 
مجوز گردشگری سلامت )IPD( در کشور وجود 
دارد. دانشگاه های علوم پزشکی ایران با ۳۶ مرکز، 
مشــهد با ۲۳ مرکز، شهید بهشــتی با ۱۹ مرکز، 
تبریز با ۱۵ مرکز و تهران با ۱۴ مرکز به ترتیب پنج 
دانشگاه اول از نظر تعداد مراکز تحت پوشش دارای 

مجوز گردشگری سلامت هستند.
وی درخصوص آمار ورود گردشــگران سلامت به 

کشور، اظهار کرد: در سال ۱۴۰۰ تعداد یک میلیون 
و ۱۳۶ هزار و ۶۳۵ نفر از ۱۷۷ ملیت، در سال ۱۴۰۱ 
تعداد یک میلیون و ۲۳۳ هزار و ۸۹۶ نفر از ۱۶۴ 
ملیت و در شش ماهه نخست سال جاری نیز ۶۰۵ 
هزار و ۱۲۵ نفر مراجعه کننده غیر ایرانی از خدمات 

سلامت محور ما استفاده کرده اند.
به گفته معــاون درمان وزارت بهداشــت، عمده 
خدمات در بخش گردشگری سلامت به مراجعینی 
از کشورهای افغانســتان، عراق، عمان، بحرین، 
پاکســتان، کویــت، آذربایجان، هندوســتان، 

تاجیکستان و عربستان سعودی ارائه می شود.
وی افزود: در سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ بیشترین 
مراجعه درمانی گردشگران سلامت برای دریافت 
خدمات زنان و زایمان، جراحی چشم و ارتوپدی 
بوده اســت. پــس از آن نیز خدماتــی همچون 
جراحی های زیبایی، اورولوژی، جراحی عمومی 

و... در سایر رتبه بندی ها قرار می گیرند.
کریمی با تاکید بر اهمیــت ارزیابی فرصت های 
موجود در زمینه گردشگری سلامت، بیان کرد: به 
روز کردن مجوز IPD مراکز درمانی و تقویت نظارت 
بر آنها، شناسایی ظرفیت های مناطق تجاری آزاد 
و شهرهای مرزی استان های مرزی جهت تقویت 
جذب بیماران بین الملل و فعال کردن واحد پذیرش 
بیماران بین الملل در مراکز درمانی مستعد و... را از 

عوامل موثر در رونق گردشگری سلامت هستند.

براساس آمارهای منتشر شده عملکرد سینماهای 
سراسر کشور فیلم سینمایی هتل توانست نظر 
بیش از ۱۰۳ هزار نفر را به خود جلب کند و تازه 
وارد جدول اکران سرهنگ ثریا نیز سه روز ۲۶۰۰ 
بلیت فروخت. انتشار آمار رسمی موسسه سینما 
شهر از مخاطبان سینماهای سراسر کشور نشان 
می دهد ۱۲ فیلم از مجمــوع فیلم های درحال 
اکران پرمخاطب ترین های آدینه گذشته شناخته 
شده اند که این تعداد فیلم در روز یاد شده مجموعاً 

نظر ۱۶۸۴۶۴ نفر را به خود جلب کرده است.
این درحالی اســت که بررســی دقیق تر جدول 
دوازده ردیفی منتشر شده از سوی موسسه سینما 
شهر نشــان می دهد در این روز پرمخاطب ترین 
فیلم، هتل با ۱۰۳۹۵۵ مخاطب بوده اســت. به 
صورتی که با توجه به مجموع مخاطبان دوازده 
فیلم هتل، بچه زرنگ، فسیل، گیج گاه، شهرهرت، 
نارگیل۲، جنگل پرتقال، هولیا، ســرهنگ ثریا، 
اخت الرضا، ستاره بازی و آهو، سهم هتل از مجموع 
مخاطبان رقمی معــادل ۶۱.۷۰ درصد و یازده 
فیلم باقی مانده تنها توانسته اند نظر ۳۸.۳ درصد 
مخاطبان روز جمعه سینماهای سراسر کشور را 

به خود جلب کنند.
نکته جالب توجه در جدول منتشــر شده ورود 
یک فیلم جنجالی با موضوع گروهک تروریستی 
منافقین به نام سرهنگ ثریا است که اکران آن از 
دهمین روز آبان ۱۴۰۲ آغاز شده و در این مدت 
۳۶ ساعته پایانی هفته گذشــته، سرهنگ ثریا 
توانسته مجموعاً ۲۶۰۴ بلیت با درآمدی معادل 
یک میلیارد و ۲۹۷ میلیون و ۵۲۵ هزار ریالی را در 

کارنامه خود ثبت کند.

اما جالب تــر از آن تفاوت قابــل ملاحظه فروش 
فیلم سینمایی هتل با انیمیشن بچه زرنگ روی 
پرده های سینمایی است، چون براساس همین 
آمار فیلم سینمایی هتل آدینه گذشته توانست 
کمی بیشتر از ۵ برابر نسبت به انیمیشن بچه زرنگ 
نظر مخاطبان را به خود جلب کند و هیاهوی هتل 
به نوعی مانع از دیده شدن شلوغ کاری بچه زرنگ 

شد.
از سوی دیگر عملکرد ضعیف آهو که کمی بیشتر 
از یک هفته است روی پرده ها رفته عاملی بوده تا 
این فیلم با مجموع مخاطب ۲۳۷۵ نفر و درآمدی 
معادل یک میلیارد و ۹۰ میلیون و ۵۲۵ هزار ریال 
از ابتدای اکران با ۲ پله نزول نسبت به روز قبل در 

جایگاه دوازدهم قرار گیرد.
هرچند برخی برآوردها و گمانه زنی ها درباره فیلم 
اخت الرضا بیانگر این نکته است که اگرچه فیلم یاد 
شده از زمان آغاز اکرانش که نوزدهم مهرماه بوده 
تا امروز توانسته تنها نظر ۱۵۵۷۰ نفر را به خود 
جلب کند، اما با درنظر گرفتن آغاز اکران سیار این 
فیلم و استقبال خارجی، جایگاه بهتری در جدول 

مخاطبان  سینما  در انتظارش خواهد بود.
اما بررسی عملکرد انفرادی فیلم ها در دوازدهمین 
روز از دومین ماه پاییز ۱۴۰۲ نشان می دهد که 
فسیل با مجموع ۱۰۳۹۵۵ مخاطب یعنی سهم 
کمی بیشــتر از ۶۱ درصد مخاطبــان این روز و 
درآمدی معادل ۵۳ میلیارد و ۴۶۳ میلیون و ۷۱۰ 
هزار ریال در صدر جدول قــرار گیرد و به دنبال 
آن بچه زرنگ با فروش ۱۹۶۵۳ بلیت و درآمدی 
معادل هشــت میلیارد و ۶۹۶ میلیــون و ۵۸۰ 

میلیون جایگاه دوم را در اختیار گرفت.

بنا بر اعلام معاون فنی و نظارت سازمان نوسازی مدارس 
کشــور، از میان ۱۸ مدرســه ای که بر اثر زلزله خوی 
تخریب کامل شده بود، ۴ مدرسه ساخته و تحویل شده 
است و باقی پروژه ها نیز تا مهر ۱۴۰۳ تحویل می شوند. 
مجید عبداللهی با بیان اینکه از ۸۰۰ مدرسه ای که در 
زلزله خوی تحت تاثیر قرار گرفته بودند، ۸۸ مدرســه 
آسیب دیده بودند، اظهار کرد: در زلزله خوی نزدیک 
۸۰۰ مدرسه تحت تاثیر قرار گرفته بودند؛ یعنی ۸۰۰ 
مدرسه بر اثر زلزله تکان خورده بودند اما ۸۸ مدرسه در 
کانون اصلی زلزله آسیب دیده بودند. وی یادآور شد: از 
۸۸ مدرسه آسیب دیده ۳۵ مدرسه نیازمند تعمیرات 
جزئی بودند که تعمیرات جزئی این ۳۵ مدرسه را همان 
زمان در کمتر از یک ماه انجام دادیم و بچه ها سر کلاس 
درس رفتند. حدود ۱۳ الی ۱۴ مدرسه از ۸۸ مدرسه نیز 
نیازمند تعمیرات اساسی بودند. قول داده بودیم تعمیر 
این تعداد مدرسه را تا اسفند ماه انجام دهیم اما تا ۱۴ 
فروردین ۱۴۰۲ تعمیرات انجام شد و این مدارس نیز 

مورد استفاده قرار گرفت.
معاون فنی و نظارت سازمان نوسازی مدارس کشور، 
با بیان اینکه ۸ مدرسه خوی بر اثر زلزله به طور کامل 
تخریب شده بودند، عنوان کرد: علاوه بر این ۸ مدرسه 
که به طور کامل تخریب شده بودند، ۱۰ مدرسه نیز 
آسیب دیده بودند اما چون از قبل کد تخریب گرفته 

بودند، ما این ۱۰ مدرسه را نیز در کنار آن ۸ مدرسه 
تخریب شده در لیست ســاخت مدرسه قرار دادیم. 
بنابراین باید ۱۸ مدرسه ساخته می شدند. به گفته 
عبداللهی از این ۱۸ مدرسه خوی که در لیست ساخت 
قرار داشتند، ۴ مدرسه ســاخته و تحویل داده شده 
اســت. وی ادامه داد: برای ساخت این چهار مدرسه 
۱۲۰ میلیارد تومان، دولت از محل منابع ماده ۱۶ و ۱۷ 
قانون مدیریت بحران تامین کرد و تعدادی از خیرین 
نیز معادل همین رقم کمک کردند. با توجه به پیشرفت 
فیزیکی پروژه های در دست اجرای ساخت باقی این 
مدارس، به نظر می آید تا مهر ۱۴۰۳ بخش عمده این 
مدارس تحویل داده می شوند. البته بحث های منابع 
مالی هم مهم است، اما سعی می کنیم که تحویل این 
پروژه ها را به منابع مالی گره نزنیم. معاون فنی و نظارت 
سازمان نوسازی مدارس کشور، در بخش دیگر سخنان 
خود درباره آمار مدارس فرسوده کشور نیز توضیح داد: 
دو مفهوم مدرسه فرسوده و مدرسه خطر آفرین داریم  
که این دو را باید از هم تفکیک کرد. وقتی تشخیص 
دهیم مدرســه ای خطر آفرین است و ساختمانش 
جان دانش آمــوزان را تهدید می کنــد، تحت هیچ 
شرایطی دانش آموز در این مدارس برده نمی شود اما 
 مدارس فرسوده به این معنا نیست که دانش آموز را 

در این مدارس نبریم.

معاون اول رییس جمهور در دیدار با نخست وزیر 
کوبا گفت: سطح مناسبات اقتصادی متناسب با 
روابط سیاسی دو کشور نیســت و این در حالی 
اســت که زمینه های همکاری متعددی میان 
دو کشور وجود دارد و ظرفیت های دو کشور به 

نوعی مکمل یکدیگر هستند.
محمد مخبر در دیدار مانوئل ماررو نخست وزیر 
کوبا، با اشاره جایگاه مثبت فیدل کاسترو رهبر 
فقید کوبا در میان مردم ایــران از زمان انقلاب 
اسلامی، گفت: از همان زمان روابط نزدیکی میان 
دو کشور شــکل گرفت ضمن آنکه هر دو کشور  
دشمن مشترکی داریم که اقدامات ناجوانمردانه 

ای علیه دو ملت انجام داده است.
وی بــا اشــاره جنایات و کشــتار بــی رحمانه 
رژیم صهیونیســتی که امروز در غزه شاهد آن 
هســتیم، گفت: قطعا این اقدامــات از مصادیق 
بارز جنایت جنگی و جنایت علیه بشریت است 
و اگر دادگاههای بین المللی حقانیت داشــتند، 

تا الان باید بصورت جدی به اقدامات غیرانسانی 
رژیم صهیونیســتی و آمریکا ورود کرده و آنها را 

محاکمه می  کردند.
مخبر با تاکید بر اینکه همه کشورهای مستقل و 
آزاده باید با کمک یکدیگر به اقدامات و جنایات 
رژیم صهیونیستی پایان دهند خاطرنشان کرد: 
این جنگ باید بسرعت متوقف شود و کمک های 
انسان دوســتانه در اختیار مردم مظلوم غزه قرار 

گیرد و عاملین این جنایات نیز محاکمه شوند.
معــاون اول رئیس جمهور ســطح همکاریهای 
سیاسی و بین المللی دو  کشور را عالی توصیف 
کرد و اظهار داشت: ســطح مناسبات اقتصادی 
متناسب با روابط سیاسی دو کشور نیست و این 
در حالی است که زمینه های همکاری متعددی 
میان دو کشــور وجــود دارد و ظرفیت های دو 
کشور به نوعی مکمل یکدیگر هستند و می توانیم 
با توسعه همکاری ها، بخشی از نیازهای یکدیگر 

را تامین کنیم.

این روزها درباره جشنواره فیلم فجر گمانه زنی ها 
بسیار اســت؛ وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در 
تازه ترین اظهارات خــود به حضور جدّی فارابی 
و اتفاقات خوبی که در راه جشــنواره فیلم فجر 

است اشاره کرد.
ایــن روزهــا دربــاره جشــنواره فیلــم فجر 
گمانه زنی های بســیاری می شــود و فهرست 
فیلم هایی که نام اوج، حوزه هنــری و فارابی را 
نشــان می دهد که احتمالاً آثــاری را همچون 
سنوات قبل در جشنواره دارند. اما وزیر فرهنگ 
وارشاد اســلامی در تازه ترین اظهارات خود به 
اتفاقات خوب در راه جشنواره فجر و حضور جدّی 

فارابی اشاره دارد. 
محمدمهدی اسماعیلی با تأکید بر جریان تولید 
فیلم در این دوره، خاطرنشان کرد: ما الان دوره 
خوبی را در تولید فیلم می گذرانیم؛ اعداد و ارقام 
فروش را نگاه کنید حتی برای عوامل ســینما 

هم قابل پیش بینی نبود که فیلم اول ما به ۲۸۰ 
میلیارد فروش برسد. این اتفاق خوشایند است که 
باید این فیلم ها بفروشد تا سینماها احداث شوند 
و رونق پیدا کنند. اما فیلم خوب برای ما از اولویت 

خوبی برخوردار است. 
وی افزود: ما در حوزه سینما تنظیم گری می کنیم 
بخشی از تولیدات در اختیار ما است و از طریق 
بنیاد فارابی انجام می دهیــم و البته بخش های 
دولتی دیگر هم مشارکت می کنند. ما وقتی کار 
را شــروع کردیم پیش بینی این نبود که بخش 
دولتی کمک جدّی داشته باشد اما خوشبختانه 
رفته رفته اتفاقات خوبی افتاد. خصوصاً امســال 
که برای جشنواره فارابی تولیدات بسیار خوبی 
را آماده می کند و هــم مجموعه های دیگر؛ آن 
ریل گذاری هایی که در دو ســال گذشته انجام 
شده مخاطبان سینما نتیجه اش را در جشنواره 

فیلم فجر پیش رو خواهن دید.

رئیــس جمهــور در پاســخ به تمــاس تلفنی 
نخســت وزیر نروژ با بیان اینکه حماس، دولت 
قانونی، منتخب و مشروع غزه است، تصریح کرد: 
جنگ با حماس جنگ با دموکراسی است. آیت الله 
سید ابراهیم رئیســی رئیس جمهور در پاسخ به 
تماس تلفنی »یوناس گاهر اشتوره« نخست وزیر 
نروژ ضمن استقبال از موضع این کشور در توقف 
هر چه ســریع تر جنگ و کشتار غیرنظامیان در 
غزه، بر ضرورت تلاش های بین المللی برای رفع 
محاصره و امدادرسانی فوری به این منطقه تأکید 
کرد.وی همچنین از آمادگی وزارت دادگستری 
نروژ برای تحقیق در خصوص جنایات جنگی در 
غزه استقبال و آمادگی کشورمان برای همکاری 
در این زمینه را اعــلام و تأکید کــرد که نباید 
جنایات جنگی رژیم صهیونیســتی و حمایت 
آمریکایی ها از این جنایات بــدون کیفر بماند. 
رئیس جمهور با بیان اینکه حماس، دولت قانونی، 
منتخب و مشروع غزه است، تصریح کرد: جنگ با 

حماس جنگ با دموکراسی است.
رئیسی کشته شدن ۱۰ هزار نفر از جمله ۴ هزار 
کودک فلسطینی را نتیجه ارسال گسترده سلاح 
و تجهیزات از سوی آمریکا به رژیم صهیونیستی 
دانست و افزود: اینکه تقریباً در هر ۱۰ دقیقه یک 
کودک در غزه به قتل برسد، مصداق بارز جنایت 
علیه بشریت، نسل کشی و بسیار هولناک است و 
سکوت مشمئزکننده و حتی حمایت تسلیحاتی 
و ارسال تجهیزات از ســوی آمریکا و تعدادی از 
کشــورهای اروپایی به رژیم صهیونیستی گواه 
استانداردهای دوگانه غرب و شراکت آشکار این 

کشورها در جنایات صهیونیست ها است.

وی با اشــاره به صدور حداقــل ۱۸۰ قطعنامه 
علیه رژیم صهیونیستی در سازمان ملل، بی اثر 
بودن این قطعنامه ها در تغییر رفتار و عمل رژیم 
صهیونیستی را خاطرنشان کرد و گفت: جمهوری 
اسلامی ایران راهکاری دمکراتیک و عادلانه برای 
حل مسئله فلسطین مبتنی بر ایده هر فلسطینی 
یک رأی را ارائه کرده که در سازمان ملل نیز ثبت 

شده است.
رئیس جمهور در بخش دیگری از این مکالمه با 
اشاره به فهرست بلندبالای صدها زن و شهروند 
عادی که در آمریکا، انگلیس، فرانســه و برخی 
دیگر از کشورهای غربی مدعی حقوق بشر بدون 
هیچ دلیل موجهی به دست پلیس این کشورها 
کشته یا شکنجه شده اند، گفت: کشورهای غربی 
بدون کوچک ترین اقدامی برای رســیدگی به 
چنین اقدامات ضد حقوق بشری در کشورهای 
خود، با توســل به اخبار و گزارش های مغرضانه 
گروه های خاص برای دیگر کشورها پرونده سازی 

کرده و به آنها اتهام نقض حقوق بشر می زنند.
رئیســی در این مکالمه خواســتار آن شد که 
کشورهای اروپایی مدعی حقوق بشر به بررسی 
نقض حقوق بشــر در اروپا و آمریــکا بپردازند. 
یوناس گاهر اشــتوره نخســت وزیر نروژ نیز در 
این مکالمه تلفنی با بیــان اینکه جهان امروز در 
وضعیت پیچیده و دشــواری قرار دارد، تصریح 
کرد: نروژ از نقش مهم و مؤثر جمهوری اسلامی 
ایران در منطقه اطــلاع دارد و ضمن قدردانی از 
تلاش های شما در زمینه کنترل تنش ها خواهان 
تعامل با ایران برای یافتن راهکارهای جدید در 

راستای حل و فصل بحران فلسطین هستیم.

بازنگری تعرفه های خدمات توریسم سلامت

سهم ۶۲ درصدی هتل از پرمخاطب ها

۲۰ درصد مدارس فرسوده اند

مخبر: مناسبات اقتصادی ایران و کوبا باید افزایش یابد

حماس دولت قانونی غزه است
سياسیفرهنگی 

نوید وزیر ارشاد برای فیلم های خوب جشنواره فجر



اقتصاد2
ایران

تأمین برق پایدار تابستان 
ســخنگوی صنعت برق کشــور با اشاره به 
اینکه نیروگاه هــای برق آبی نقــش مؤثری 
در تأمین برق تابســتان ایفــا کردند، گفت: 
همکاری نیروگاه های برق آبی کشور توانستیم 
تابستان را بدون خاموشی را پشت سر بگذاریم. 
مصطفی رجبی مشــهدی، با حضور در محل 
شرکت آب و نیرو با اهدای لوح تقدیر از تعامل 
و اقدام های ارزشمند نیروگاه ها در دوره اوج 
مصرف برق که موجب حفظ پایداری شبکه 
سراسری و تأمین برق مطمئن شد، قدردانی 
کرد. وی ادامه داد: نیاز مصرف برق نسبت به 

سال گذشته افزایش قابل توجه داشت.
ســخنگوی صنعت برق خاطرنشــان کرد: 
نیروگاه گتوند در بیــن نیروگاه های برق آبی 
به طور خاص در بیشتر روزهای پیک شبکه 
۲۴ ساعته در مدار تولید بوده و کمک شایانی 
به شبکه برق کرده است. شیبانی، مدیرعامل 
شرکت آب و نیرو نیز از همکاری بسیار خوب 
مرکز کنترل کشور با نیروگاه ها نیز قدردانی 
کرد و گفت: تا پایان اسفند تعمیرات واحدهای 
نیروگاهی به پایان خواهد رســید و در پیک 
ســال ۱۴۰۳ با حداکثر ظرفیت آماده تولید 

خواهند بود.
نیروگاه های برق آبی نیروگاه هایی هستند که 
بر روی برخی ســدهای کشور قرار گرفته و با 
چرخش توربین توسط آب سد به تولید برق 
کمک می کنند. این نیروگاه ها در تابستان و با 
افزایش نیاز شبکه برق در مدار قرار می گیرند 

تا نیاز شبکه را برطرف سازند.
نیروگاه های برق آبی باگذشت پیک تابستان 
برای تعمیرات از مدار خارج می شــوند تا در 
مواقع دیگر که نیاز شــبکه هســت بتوانند 
کمک کنند. نیروگاه های برق آبی حدود ۱۲ 
هزار مگاوات نیاز شبکه را تأمین می کنند. بر 
همین اساس اکنون تعمیرات سالانه ۲۰ واحد 
نیروگاهی برق آبی شرکت آب و نیرو با ظرفیت 
کل بیش از ۳ هزار مگاوات برای آماده سازی 
این واحدها برای تولید انرژی پایدار و مطمئن 

در پیک زمستان آغاز شد.
تولید نیروگاه های برق آبی شرکت آب و نیرو 
در نیمه نخست امسال نسبت به سال گذشته 
افزایش ۸۰ درصدی داشــته اســت که این 
میزان رشد تولید، معادل مصرف برق یک سال 
دو استان شمالی کشور )گیلان و مازندران( 
اســت؛ البته ۹۰ درصد تأمین برق بر عهده 

نیروگاه های حرارتی است.

افزایش ۵۶ درصدی تجارت 
میان کشورهای عضو بریکس

تجارت بین پنج کشــور عضو بریکس در پنج 
سال گذشــته ۵۶ درصد افزایش یافته و در 
مجموع به ۴۲۲ میلیارد دلار رســیده است. 
به گزارش وبگاه Watcher. Guru، ارزش 
قراردادهــای تجاری بین المللــی پنج عضو 
فعلی بریکــس )برزیل، روســیه، هند، چین 
و آفریقای جنوبی( بین ســال های ۲۰۱۷ تا 

۲۰۲۲ میلادی ۴۲۲ میلیارد دلار بوده است.
بریکــس شــرکای  کشــورهای عضــو 
تجاری خوبی هســتند؛ زیرا آن هــا )غیر از 
روســیه( به منابــع طبیعــی و محصولات 
کشــاورزی افتخــار می کنند. روســیه نیز 
با صــادرات نفت خام به ســایر کشــورهای 
 در حــال توســعه، ایــن ائتــلاف را تکمیل 

می کند.
افزایــش تجارت بیــن ســال های ۲۰۱۷ تا 
۲۰۲۲ میلادی، طبیعی اســت؛ اما همه چیز 
در سال ۲۰۲۳ میلادی در حال تغییر است؛ 
زیرا ائتلاف بریکس به دنبــال پایان دادن به 
وابستگی به دلار آمریکا اســت. تقاضا برای 
تجارت بین کشورهای عضو بریکس در حال 
افزایش است و احتمال فراوانی وجود دارد که 
پرداخت ها به جای دلار آمریــکا به ارزهای 
محلی صورت بگیرد. این اقدام، سرنوشت دلار 
آمریکا را به خطر می اندازد؛ زیرا ممکن است 

بریکس تجارت به ارزهای محلی را آغاز کند.
معامــلات برون مرزی به ارزهــای محلی به 
ارزش ۴۰۰ میلیارد دلار ممکن است بر اقتصاد 
آمریکا فشــار وارد کند. چنین وضعیتی می 
تواند باعث افزایش سرســام آور قیمت ها در 
آمریکا شــود و احتمال ایجاد ابَرَتورم )تورم 
بسیار بالا و معمولاً پرشــتاب( همچنان بالا 
باشــد. اگر بریکس اعلام کند در سال ۲۰۲۴ 
میــلادی، از ارزهای محلی بــرای معاملات 
استفاده می کند، سلطه دلار آمریکا به تدریج 

کاهش خواهد یافت.

اخبار

سخنگوی صنعت آب گفت: 
در برنامه منابع و مصارف 
آب امسال بنابر این داریم 
که با توجه به افق روشنی 
که در پیش بینی ها پیش 
روی ما قرار دارد، در کشــت پاییزه محدودیتی را 
به بخش کشاورزی وارد نکنیم. به گزارش تسنیم، 
فیروز قاسم زاده، ســخنگوی صنعت آب ایران در 
خصوص وضعیت بارش های کشــور اظهار داشت: 
کشور تاکنون ۱۲ میلیمتر بارش داشته که نسبت به 
بلند مدت ۱۹درصد کاهش داشته است. این میزان 
بارش نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۳۰ ـ ۴۰ 

درصد افزایش داشته است.
وی افزود: براســاس ایســتگاه های مبنای وزارت 
نیرو، ۱۸ اســتان زیرنرمال بارش داشته ، ۶ استان 
در محدوده نرمال و ۷ استان بالای نرمال قرار دارد. 
قاسم زاده در خصوص آبان ماه گفت: در آبان ماه باید 
۶.۶ میلیمتر بارش صورت می گرفت که ۳.۸ دریافت 
کرده است؛ یعنی میزان بارش های آبان ماه همچنان 
منفی است و امیدواریم وضعیت در ادامه بهتر شود.

ســخنگوی صنعت آب کشور با تشــریح وضعیت 
مخازن سدهای کشور از ابتدای سال آبی جاری تا 
۱۳ آبان ماه اظهار داشت: ورودی  سدهای کشور از 
۱.۴۳ میلیارد متر مکعب در سال گذشته به ۱.۸۰ 

میلیارد متر مکعب افزایش یافته است که نشان از 
رشد ۲۶ درصدی ورودی سدهای کشور دارد.

وی با بیان اینکه این عدد با وجود داشتن سال گرم 
و بارش های کمتر قدری عجیب به نظر می رســد، 
اظهار داشت: احتمالاً این میزان به دلیل بارندگی در 
مناطقی است که سال گذشته فاقد بارندگی بوده یا 
بارندگی بسیار کمی داشته اند. به طور مثال امسال 
در حوضه آبریز کارون بارندگی خاصی نداشــتیم 

ولی ســال گذشــته بارندگی های زیادی دریافت 
کرده است. سخنگوی صنعت آب ایران در خصوص 
خروجی سدهای کشور نیز گفت: خروجی سدهای 
کشــور از ۲.۶۹ میلیارد مترمکعب در ســال آبی 
گذشــته به حجم ۳.۵۷ میلیارد مترمکعب رسیده 
است که نشانگر رشــد ۳۳ درصدی میزان تأمین 
مصارف از محل سدها نسبت به سال گذشته است. 
یعنی در حال حاضر میزان آب بیشتری نسبت به 

سال گذشته تأمین می کنیم و در برنامه های منابع و 
مصارف نیز در تلاش هستیم با همین میزان بارشی 
که در برخی اســتان ها اتفاق می افتــد، به صورت 
روزانه پایش کرده و از آب های به هنگام اســتفاده 

کنیم تا این سهم را قدری کاهش دهیم.
وی گفت: در برنامه منابع و مصارف نیز امسال بنابر این 
داریم که با توجه به افق روشنی که در پیش بینی ها 
پیش روی ما قرار دارد، در کشت پاییزه محدودیتی 
را به بخش کشــاورزی وارد نکنیم. قاسم زاده با بیان 
اینکه کل حجم آب موجود در مخازن سدهای کشور 
در تاریخ ۱۳ آبان ۱۴۰۲ حدود ۲۰ میلیارد مترمکعب 
بوده اســت، گفت: این میزان، در مدت مشابه سال 

گذشته ۱۷.۸۷ میلیارد متر مکعب بوده است.
وی خاطرنشان کرد: این میزان، معادل ۴۰ درصد 
پرشدگی است و نشان می دهد که حجم آب موجود 
در سدهای کل کشــور ۱۲ درصد نسبت به سال 
گذشته بیشتر است. سخنگوی صنعت آب کشور با 
اشاره وضعیت سدهای برخی حوضه های آبریز بیان 
داشت: ۱۳ ســد مهم حوضه آبریز دریاچه ارومیه 
حدود ۲۵ درصد پرشدگی دارد که نسبت به سال 

گذشته ۱۲ درصد کاهش داشته است.
وی با بیان اینکه حوضــه آّبریز زاینده رود وضعیت 
بهتری نسبت به سال گذشته دارد، گفت: مجموع 
۵ ســد تهران نیــز در کل ۱۸ درصد پرشــدگی 
 دارند که نشــانگر ۲ درصد افزایش نسبت به سال 

گذشته است.

۶۰ درصد ظرفیت مخازن سدها خالی است

محدودیت کشت پاییزه نداریم

فروش ۸ میلیارد تومانی اموال تملیکی 
معاون بهره برداری و فروش اموال منقول سازمان 
جمع آوری و فروش امــوال تملیکی از فروش 
هشت میلیارد و ۷۵۴ میلیون تومانی کالاهای 
اموال تملیکی در ۴۵ دوره حراج خرده فروشی 
خبر داد. سعید غلامی باغی اظهار داشت: ۴۵ 
دوره حراج خرده فروشــی برگزار شــد که در 
این تعداد حراج انواع کالاهای لوازم خانگی به 
ارزش هشت میلیارد و ۷۵۴ میلیون تومان به 

فروش رسید.
وی ادامه داد: در این حراج ها بیش از یک هزار و 
۳۱۵ مورد کالا از انواع لوازم خانگی عرضه شد 
که یک هزار و ۱۸۶ مــورد کالا به فروش رفت. 
معاون بهره برداری و فروش اموال منقول سازمان 
جمع آوری و فروش اموال تملیکی با بیان اینکه 
۱۰ هزار و ۸۲۰ نفر در این ۴۵ دوره حراج های 
خرده فروشی شرکت کردند گفت: قیمت پایه 
کالاها به مبلغ ۶ میلیارد تومــان بود که مبلغ 
پیشنهادی شرکت کنندگان به هشت میلیارد 

و ۷۵۴ میلیون تومان رسید.
غلامی باغــی عنوان کــرد: ایــن حراج ها در 
۱۲ استان کشــور از جمله تهران، قم، قزوین، 
همدان، فارس، آذربایجان غربی، یزد، کرمانشاه، 

خوزستان، کرمان، البرز و لرستان برگزار شد.
وی با اشــاره به اینکه حراج های خرده فروشی 
کالاهای اموال تملیکی از خردادماه امسال به 
صورت رســمی آغاز به کار کرد گفت: تمامی 
مراحل اجرای ســامانه در قالب بررســی های 
میدانی، جمع آوری اطلاعات و مستندات، مدل 
اولیه ســامانه حراج الکترونیکی برخط و سایر 
اقدامات در بازه زمانی ۱۵ ماه توسط کارشناسان 
این سازمان تهیه و جهت اجرای سامانه حراج 
الکترونیکی خرده فروشی به مرکز توسعه تجارت 

الکترونیک وزارت صمت ارسال شد.
معاون بهره برداری و فروش اموال منقول سازمان 
جمع آوری و فروش اموال تملیکی خاطرنشان 
کرد: متقاضیــان برای شــرکت در این حراج 
می توانند با مراجعه به سامانه ستاد الکترونیک 
دولت، پنجره هوشمند یا سازمان جمع آوری و 
فروش اموال تملیکی، کالاها را مشاهده کرده و 

پیشنهاد قیمت کنند.

آمادگی صادرات برنج باکیفیت 
ایرانی

دبیر انجمن واردکنندگان برنج گفت: ارتباطات 
برون مرزی این انجمن می تواند بســترهای 
مناسب به منظور صادرات برنج با کیفیت ایرانی و 
رقابت با سایر تولیدکنندگان شاخص برنج آسیا 

و جهان را فراهم کند.
مجتبی شیر قاضی، دبیر انجمن واردکنندگان 
برنج ایران گفت: در این مقطع زمانی که واردات 
برنج ممنوع است و با توجه به نیاز کشور، انجمن 
واردکنندگان برنج به مساله خرید محصولات 
داخلی به منظــور حمایت از تولیــد و تلاش 
کشاورزان ورود کرده و در این خصوص خرید 
با سرمایه گذاری بیش از ۱۰۰۰ میلیارد تومانی 

آغاز شده است.
وی با بیان اینکه این امر منجر به بهبود بازار شده 
است، افزود: ورود انجمن برنج سایر فعالان این 
حوزه را نیز ترغیب کرده و فروش برنج داخلی 
در هفته های اخیر افزایش قابل توجهی داشته 
است و تا حدودی نگرانی کشاورزان و شالی کاران 

کشور رفع شده است.
وی ادامه داد: همچنین بازار برنج هم با افزایش 
و رواج خرید از کشاورزان و توزیع برنج داخلی 
شــرایط بهتری پیدا خواهد کرد. بدون شک 
وزارت جهاد کشاورزی هم به این مسئله توجه 
جدی دارد و تعامل دوسویه انجمن و وزارتخانه 
وضعیت بازار برنج تولید داخل و وارداتی را بهبود 

می بخشد.
دبیر انجمن واردکنندگان برنج در پایان گفت: 
خرید برنج داخلی در ایــن مقطع تنها هدف و 
رویکرد انجمن در تعامل با کشاورزان و فعالان 
این حوزه به شمار نمی رود. انجمن واردکنندگان 
با بهره گیــری از توان و ارتباطــات بین المللی 
موجود، آمادگی خود را به منظور تبادل اطلاعات 
با تولیدکنندگان و شرکت های خارجی در حوزه 
الگوی کاشــت، ارتقای بهــره وری زمین های 
کشاورزی و نظارت های مرتبط با حوزه ارزیابی 
ســلامت برنج اعلام کرده اســت. همچنین 
ارتباطات برون مرزی اعضای انجمن می تواند 
بسترهای مناســب به منظور صادرات برنج با 
کیفیت ایرانی و رقابت با سایر تولیدکنندگان 
شاخص برنج آســیا و جهان را فراهم کند تا در 
کنار واردات، بستر مناســب در زمینه ارزآوری 

برای این محصول پرمصرف نیز ایجاد شود.
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یک استاد دانشگاه قاهره با اشاره به آزاد سازی پول 
های بلوکه شــده ایران گفت: این اتفاق به خاطر 
اقتدار بانک مرکزی ایران انجام شد. استاد اقتصاد 
دانشگاه عین الشمس قاهره با اشاره به اینکه اقتدار 
و قدرت عمل بانک مرکزی ایران باعث آزادسازی 
منابع بلوکه شده این کشور شده است، گفت: امکان 
ایجاد یک واحد پول مشترک بین کشورهای عربی 

و ایران وجود دارد.
ناجی الشــهابی گفت: توانایی اقتصاد ایران برای 
مقابله بــا تحریم هــای اعمال شــده، طی بیش 
از ۴ دهه ثابت شــده اســت و به رغم فشارهای 
سرکوبگرانه غرب، اقتصاد ایران توانایی و انعطاف 
بسیاری در مقابله با این تحریم ها و عبور از آنها به 
اثبات رسانده که آزادسازی اخیر بخش بزرگی از 
منابع مالی ایران در کره جنوبی، عراق و کشورهای 

دیگر گواه این ادعاست.
اســتاد اقتصاد دانشــگاه عین الشــمس قاهره 

اظهارداشــت: اقتصاد ایران در مقابله با تحریم ها، 
توانایی و تــاب آوری بالایــی را از خود نشــان 
داده اســت و من با نظر کســانی کــه معتقدند 
آزادســازی های اخیر منابع بلوکه شــده ایران، 
 ناشــی از قدرت بانک مرکزی این کشــور بوده، 

موافق هستم.
الشــهابی ادامه داد: بانک مرکزی ایران همچنین 
فرصت های فراوانی را برای کشــورهای همسایه 
جهت توســعه روابط بانکی با ایــران فراهم کرد. 
وی خاطرنشــان کرد: یک نمونه از تــوان بانک 
مرکزی ایران، به نحوه مدیریت منابع آزادشــده 
پس از دریافت از کره جنوبی و عراق و… است. به 
نحوی که بانک مرکزی ایران توانست منابع ارزی 

آزادشده را در بانک های قطر سپرده گذاری کند.
استاد اقتصاد دانشگاه عین الشمس قاهره تصریح 
کرد: بدون شــک در صورت ســپرده گذاری این 
منابع در بانک هــای قطری، به این منابع ســود 

نیز تعلق خواهد گرفت. الشــهابی بــه اظهارات 
اخیر محمدرضا فرزین، رئیس کل بانک مرکزی 
کشورمان اشــاره کرد و بیان داشت: طبق اعلام 
رئیس بانک مرکزی ایران، آثار آزادســازی منابع 
ارزی ایران، بــزودی در بازارها و مبادلات تجاری 

آشکار خواهد شد.
وی ادامه داد: بدون شــک بانک مرکــزی ایران 
می توانــد زمینه های توســعه روابــط بانکی با 
کشورهای دیگر، به ویژه در منطقه را فراهم کند. 
الشــهابی توافقات صورت گرفته به منظور حذف 
دلار از مبادلات تجاری و برقراری روابط اقتصادی با 
پول های محلی را بسیار مهم دانست و اظهارداشت: 
سلطه دلار بر اقتصاد جهان، بزرگترین دلیل غارت 

ثروت های مردم توسط ایالات متحده است.
این استاد اقتصاد در دانشگاه عین الشمس قاهره 
افــزود: از زمانی که "ریچارد نیکســون"، رئیس 
جمهور اسبق ایالات متحده، تصمیم به لغو قانون 

پشــتوانه طلا برای فرآیند چاپ دلار این کشور 
کرد، آمریکا بزرگترین دزد ثروت مردم جهان شد.

به گفته وی، تصمیم کشــورها برای حذف دلار 
از مبــادلات تجــاری بین کشــورهای منطقه و 
جایگزینی آن با ارزهای محلی، به مفهوم نزدیک 
شدن به پایان سلطه دلار و پایان جهان تک قطبی 
و غارت ثروت های مردم دنیا و نابودی عوامل تولید 

تروریسم جهانی است.
الشهابی خاطرنشان کرد: ایجاد واحد پولی مشترک 
بین کشــورهای عربی و ایــران از اهمیت بالایی 
برخوردار اســت و ما از دهه ها قبل چنین رویایی 
داشته ایم و این کار قابل اجرا است. وی تاکید کرد: 
ایران و کشورهای عربی مسلمان و اسلامی هستند 
و در طول تاریخ نیز دولت های اسلامی واحد پولی 
مشــترک داشــته اند. وجود این ارز برای رهایی 
کشورهای عربی از سلطه آمریکا و کشورهای عضو 

ناتو ضروری است.

رئیس ستاد نوســازی ناوگان و اسقاط خودروهای 
فرسوده گفت: گواهی اســقاط خودروهای سنگین 
به میزان قابل قبولی صادر شده است و ما به اسقاط 
خودروهای سنگین به ویژه خودروهای دیزلی شتاب 
خواهیم داد. »مهران ســالاریه« افزود: طبق مصوبه 
قانونی واردکنندگان خودروهای ســنگین کشنده 
ملزم هستند به ازای واردات هر خودرو، یک خودروی 
فرسوده را اسقاط و از رده کاری خارج کنند، اما با توجه 
به هزینه های ســنگین متحمل بر مالکان خودرو، 
تصمیم بر این شد که وارد کنندگان به ازای واردات ۲ 
خودرو، گواهی اسقاط یک خودرو را صادر کنند. وی 
بیان داشت: این روند ضمن نوسازی مناسب، شرایط 
اقتصادی مالکان خودروهــای قدیمی را نیز در نظر 

می گیرد.
سالاریه با اشــاره به مشــکلات پیش روی اسقاط 

خودروهای ســنگین و جایگزینی آنها، توضیح داد: 
متولیان اصلی خودروهای سنگین وزارتخانه های راه و 
شهرسازی و کشور هستند که باید با ارائه طرح به ستاد 
نوسازی ناوگان و اسقاط خودروهای فرسوده مبادرت 
به ساماندهی در این حوزه کنند، ضمن اینکه اجرای 
این امر نیازمند ارائه تسهیلات و یارانه های مستقیم و 

غیرمستقیم توسط دولت است.
رئیس ستاد نوســازی ناوگان و اسقاط خودروهای 
فرسوده با اشاره به اســقاط ۳۰ هزار دستگاه خودرو 
فرسوده در نیمه نخست امسال، گفت: خودروسازان 
مکلف هســتند در ازای تولید و شــماره گذاری هر 
خودرو، یک گواهی اســقاط صادر کننــد و با توجه 
به تیراژ خودروهای تولید شــده، میزان خودروهای 
 اسقاط شده قابل قبول نیســت و کفاف نیاز جامعه

 را نمی دهد.

وزیر صنعت، معدن و تجارت ضمن اشاره به اینکه 
روابط ایران و چین امروز بیش از هر زمان دیگری 
فرصت رشــد دارد، گفت: : روابط دیرینه ایران و 
چین به چند قرن می رسد که همیشه در فضای 
مثبت اندیشانه دنبال شده است. به گزارش ایسنا، 
عباس علی آبادی - وزیر صنعت، معدن و تجارت - 
در همایش تجاری ایران و چین، گفت: تفاهمنامه 
بین ایــران و چین که در بالاترین ســطح طرح و 
تصویب شــد، زمینه را برای رشد سریع تعاملات 

فراهم کرده است.
علی آبادی همچنین عنــوان کرد: طرح کمربند-
جاده چین فرصت های متعددی را برای توســعه 
زیرساخت های ایران مانند بنادر،   راه آهن و... ارائه 
می دهد که می تواند توســعه و رشد اقتصادی دو 
کشور را تسهیل کند. وزیر صنعت، معدن و تجارت 

با اشاره به اینکه باید در جهت توسعه تجارت ایران-
چین گام های اساسی برداشته شود، گفت: در سال 
۲۰۲۲ واردات غیرنفتی چین از ایران ۶.۳۵ میلیارد 
دلار بوده که عمده آن فرآورده های پتروشــیمی، 
معدنی و فلزات، دارو، کشــاورزی و شیلات بوده 
اســت. وی ادامه داد: صادرات چین به ایران ۹.۴۴ 
میلیارد دلار بوده که عمده آن تجهیزات ماشین آلات 
الکترونیکی، برقی و نیروگاهی، حمل ونقل، انواع کالا 
و تجهیزات صنعتی و فلزی، محصولات شیمیایی، 
کالا و محصولات پلاســتیکی و منسوجات بوده 
اســت. علی آبادی همچنین عنوان کرد: ایران در 
زمینه محصولات پتروشیمی و پالایشگاهی و برخی 
محصولات دانش بنیان تجربیات و دستاوردهای 
قابل توجهی دارد که می تواند برای بازرگانان چینی 

جذاب باشد.

مدیرعامل اتحادیه سراسری تعاونی فرش دستباف با 
اشاره به عدم اجرای مصوبه بودجه۱۴۰۲ گفت:هنوز 
بحث ممنوعیت پیمان سپاری ارزی برای صادرات 
فرش اجرایی نشــده اســت.در ۱۰ســال گذشته 
صادرات فرش دســتباف از ۵۰۰میلیــون دلار به 

۵۰میلیون دلار در سال رسیده است.
به گزارش تسنیم، چند روز گذشــته بود که  وزیر 
صنعت، معدن و تجارت با ارســال نامه ای به وزیر 
امور اقتصادی و دارایی و رئیس کل بانک مرکزی، 
از ممنوعیت اخذ هرگونه تعرفه و عوارض صادراتی 
و الزام به پیمان ســپاری ارزی در حــوزه صادرات 
صنایع دستی و فرش دســتباف به جز میزان ارزش 

مواد اولیه مصرف شده در آن، خبر داد.
فرش دستباف علاوه بر اینکه هنر ایرانی است یکی 
از کالاهایی است که می تواند اشتغالزایی و ارزآوری 
خوبی داشته باشد. اما فعالان صنعت فرش بر این 
باورند که تحریم های یکجانبه آمریکا که از سال ۸۷ 
اجرا شد نزدیک به ۲۵ درصد از بازارهای صادراتی 
ایران را دچار اختلال کرد، اما بعــد از اینکه بانک 
مرکزی، صادرکنندگان فرش دســتباف را ملزم به 
رفع تعهد ارزی کرد، صادرات این کالا زمین خورد، 
چراکه فرش برخلاف ســایر محصولات با سرعت 
فروش نمی رود و به همیــن جهت نیز ارز صادراتی 
این محصول با ســرعت مدنظر دولت نمی تواند به 

کشور برگردد. بحث تعهد پیمان ارزی باعث شده 
است که  صادرکنندگان فرش دستباف از صادرات 
این محصول دست بکشــند و به تجارت کالاهایی 
بپردازند که فروش شــان راحت تر باشد. وضعیت 
بحرانی صادرات فرش دستباف تا جایی پیش رفته 
که سالانه کمتر از ۵۰میلیون دلار از این محصول به 

کشورهای دیگر صادر می شود.
بر همین اســاس نیز طی سال های گذشته فعالان 
صنعت فرش به طور مداوم خواســتار معافیت این 
محصول از رفع تعهد ارزی شــدند، زیرا ۸۰ درصد 
فرش بافته شــده ایرانی صادراتی هســتند و تنها 
۲۰درصد در داخل مصرف می شود. مطابق بند)ک( 
تبصره۹ قانون بودجه ۱۴۰۲ قرار بوده اســت که 
پیمان سپاری ارزی برای صادرات فرش دستباف 

ممنوع شود. اما تا کنون انجام نشده است.
تازه چند روز گذشته وزیر صنعت، معدن و تجارت 
با ارســال نامه ای به وزیر امور اقتصــادی و دارایی 
و رئیس کل بانــک مرکزی خواســتار اجرای این 
مصوبه شــده اســت. عبدالله بهرامی، مدیرعامل 
اتحادیه سراسری تعاونی فرش دستباف با اشاره به 
اینکه برای اولین بار طی یکی دوسال اخیر جایگاه 
صادراتی فرش را در بین کشورهای منطقه از دست 
دادیم گفت: در ۱۰ سال گذشــته صادرات فرش 
دستباف از ۵۰۰ میلیون دلار به  ۵۰ میلیون دلار در 

سال رسیده اســت. وی با اشاره به نامه وزیر صمت 
برای اجرای مصوبه ۱۴۰۲ افزود: مساله پیمان ارزی 
یکی از مشــکلات صادرکنندگان فرش است که 
به قوت خود باقی اســت. این مساله باعث شده در 
چندسال گذشــته صادرات فرش دستباف به طور 

چشمگیری کاهش یابد.
بهرامی با تاکید بر اینکه تنها ۱۰درصد بحث فرش 
دســتباف بازار داخلی دارد، اظهار کرد: ۹۰ درصد 
بحث فرش دســتباف صادراتی است. با بی توجهی 
و عدم حمایت دولت، صادرات فرش دســتباف از 
۵۰۰ میلیون دلار در ســال ۱۳۹۲به ۵۰ میلیون 
دلار در سال رسیده است. صادرات فرش دستبافت 
در بدترین شــرایط تحریم، کمتر از ۵۰۰ میلیون 
دلار نبود و حتــی به یک میلیارد تــا یک میلیارد 
و ۲۰۰ میلیــون دلار هم می رســید. پایین ترین 
 ســطح صادرات فرش دســتباف در این ۲ ســال 

بوده است.
مدیرعامل اتحادیه سراسری تعاونی فرش دستباف 
با بیان اینکه قیمت مواد اولیه طی چند سال اخیر 
به شــدت بالا رفته، ادامه داد: کشــورهای دیگر 
اگر ۱۰سال گذشته فرشــی را با مبلغی مشخص 
تولید می کردند،  اکنون نیز بــا همان قیمت تولید 
می کنند، اما در کشــور ما به دلیل تــورم و گرانی 
هزینه تولیــد برای تولید کننده ها بســیار افزایش 

یافته اســت. مدیرعامل اتحادیه سراسری تعاونی 
فرش دستباف با بیان اینکه گلوگاه مشکل صادرات 
فرش ما ناشی از خودتحریمی داخلی است، گفت: 
محدودیت بانک مرکزی برای صادرکنندگان فرش 

باید برداشته شود.
به گفته مدیرعامــل اتحادیــه تعاونی های فرش 
دستباف، علاوه بر تحریم های بیرونی، تحریم های 
داخلی از جمله مصوبه تعهد ارزی بانک مرکزی و 
عدم حمایت از قالیبافان و صادرکنندگان باعث شد 
تا تولید فرش دستباف به یک سوم و صادرات آن به 

شدت کاهش یابد .
مدیرعامــل اتحادیــه سراســری تعاونی هــای 
تولیدکنندگان فرش دستباف ایران با اشاره به عدم 
فرآوری مواد اولیه فرش گفت: هنوز یک سرمایه گذار 
چه در بخش دولتی و چه در بخش خصوصی وجود 
ندارد که این همه پشم عالی و درجه یک را فرآوری 
و اســتفاده کند. ایران وارد کننده پشم و ابریشمی 
شــده اســت که زمانی تولید کننده و صادرکننده 
پشم و ابریشم بوده اســت. در حال حاضر سالیانه 
۷۰۰ تن ابریشــم وارد می کنیم. وی با بیان اینکه 
اکثر تولیدکنندگان کارگاه خود را تعطیل کرده اند، 
گفت: فرش ها را بافته اند، اما نتوانسته اند به فروش 
برسانند و این باعث شده در انبارهای آنها فرش های 

زیادی بماند.
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3 بازار

مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایــران گفت: آینده انــرژی جهان را 
بازیگــران اصلی تعیین می کننــد و در ایران نیز به عنــوان یکی از 
بازیگران اصلی، فرصت سرمایه گذاری ۲۵۰ میلیارد دلاری در صنعت 

نفت در ۸ سال آینده وجود دارد.
محسن خجسته مهر، مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران در ششمین 
نمایشــگاه بین المللی واردات چین اظهار داشت: حضور جمهوری 
اسلامی ایران در این نمایشــگاه بیانگر تعاملات گسترده اقتصادی 
به ویژه در زمینــه انرژی و تجارت بین المللی اســت. وی افزود: این 
نمایشــگاه نشــان دهنده تعهد دو کشــور ایران و چین به توسعه 
همکاری های دوجانبه و ارتباط مناســب بازار داخلی ایران با بازار 

چین است.
معاون وزیر نفت ادامه داد: ما به دنبال ایجاد یک  پلتفرم پایدار در سطح 
راهبردی و ایجاد یک محیط تجاری بازارمحور و بین المللی هستیم و 
درهای ایران و چین به روی هم باز و روند گشایش در حال گسترش 
است. جمهوری اسلامی ایران در عمل نشان داده بازاری مطمئن و 

پایدار در حوزه تجارت انرژی است.

خجسته مهر ادامه داد: در اهمیت حضور ایران به ویژه وزارت نفت در 
این نمایشگاه همین بس که معاون اول رئیس جمهوری، چند نفر از 
وزیران و صاحبان شرکت های مختلف در این نمایشگاه و این نشست 

حضور دارند.
وی با بیان اینکه ایران با شــرکت های پرشــمار در این نمایشگاه 
مهم حضور یافته است، افزود: این نمایشگاه بیانگر تعامل گسترده 
در بخش های صنعتــی و اقتصادی به ویژه در بخش انرژی اســت. 
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران اظهار کرد: ایــران دارای رتبه 
اول از نظر ذخایر توأمان نفت و گاز در جهــان و دارای حدود 34۰ 
میلیارد بشکه معادل نفت خام است که این ذخایر ارزشمند نیازمند 
سرمایه گذاری حدود ۲۵۰ میلیارد دلاری در بخش های بالادستی و 

پایین دستی تا هشت سال آینده است.
خجسته مهر تصریح کرد: در بخش بالادست ما با اجرای حدود 1۰۰ 
طرح مربوط به توســعه میدان های نفت و گاز حدود 16۰ میلیارد 
دلار فرصت ســرمایه گذاری داریم و برای افزایــش ظرفیت تولید 
نفت خام ۵.7 میلیون بشــکه در روز و 1.۵ میلیارد مترمکعب گاز 

برنامه ریزی کرده ایم. وی افزود: بــرای ایجاد ظرفیت جدید حدود 
4۰ میلیون تن در سال طرح های پتروشیمی نیز حدود 3۵ میلیارد 
دلار و ایجاد ظرفیت پالایشــی جدید 1.۵ میلیون بشکه ای بخش 
 پالایشی نیز حدود ۸۰ میلیارد دلار فرصت سرمایه گذاری در ایران

 وجود دارد.
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران افزود: بخــش قابل توجهی از 
نیازمندی ها در این سرمایه گذاری مربوط به خرید و تأمین کالاست 
و ایران افزون بر اســتفاده از توان داخل در ایــن بخش، از ظرفیت 
واردات و صادرات کالا به چین نیز استفاده می کند و در این بخش نیز 

می توان به تبادل تجربه ها و تولیدات کمک کرد.
خجسته مهر ادامه داد: سرمایه گذاری ها می تواند به پایداری و امنیت 
انرژی جهان کمک کند؛ آینده انرژی جهان را بازیگران اصلی تعیین 
می کنند و ایران به عنوان یکی از بازیگران اصلی بخش انرژی نقشی 
تعیین کننده  دارد. وی اظهار کرد: امیدوارم برگزاری این نمایشگاه 
فرصتی باشــد برای اینکه ما یک تجارت بین المللی را با همکاری 

سازنده تقویت کنیم.

نایب رئیس کمیســیون پتروشیمی اتحادیه 
صادر کنندگان نفت، گاز و پتروشیمی گفت: 
سالانه بین 4۰۰ تا ۵۰۰ میلیون دلار محصول 
پلیمری به چین صادر می شود و این ظرفیت 
وجود دارد که تعامــلات را در این حوزه ارتقا 

دهیم.
محمدرضــا حیــدرزاده در »همایش تجاری 
ایران و چین ۲۰۲3« که در حاشیه ششمین 
نمایشگاه بین المللی واردات چین برگزار شد، 
اظهار داشت: با تغییرات پیچیده کنونی دنیا و 
فضای رقابتی موجود، بنگاه هایی که بتوانند خود 
را در مرزهای رقابتی حفظ کنند و سوار بر موج 
فناوری و نوآوری شوند، نه تنها حیات خود را 

تضمین می کنند، بلکه می توانند در عرصه های 
مختلف پیشرو باشند و خلق ارزش کنند.

وی افزود: در این عرصه، صنعت پتروشیمی در 
دنیا به عنوان یک صنعت های تک نقش مؤثر 
و کاربردی دارد، پتروشــیمی صنعتی است 
که از طرفی دامنه کاربرد محصولاتش بسیار 
گسترده است و از ســوی دیگر سهم بالایی از 
تجارت جهانی را بــه خود اختصاص می دهد، 
سرمایه گذاری در این صنعت مستلزم رعایت 
نکاتی است که بدون آن نمی توان به ثمربخش 

بودن سرمایه گذاری انجام شده امیدوار بود.
حیدرزاده با اشاره به جایگاه ویژه پتروشیمی  
در منطقه خاورمیانه، گفــت: ایران و برخی از 

کشــورهای منطقــه خاورمیانه بــا توجه به 
برخورداری از منابع غنی نفت و گاز و میعانات 
گازی، همچنین دسترســی به آب های آزاد و 
بین المللی و نزدیکی به بازارهای آســیا و اروپا 
از مزیت نسبی در صنایع پتروشیمی برخوردار 

هستند.
نایب رئیس کمیســیون پتروشیمی اتحادیه 
صادر کننــدگان نفــت، گاز و پتروشــیمی 
خاطرنشان کرد: شرکت پلیمر آریاساسول در 
ایران سالیانه حدود ۲ میلیون تن محصولات 
پلیمری تولید می کند، میــزان صادرات ما به 
کشــور چین حدود 4۰۰ تا ۵۰۰ میلیون دلار 

است.

به گفته مشاور ویژه سابق شــورای مشاوران 
اقتصادی کاخ سفید، دلار آمریکا با چالش رو 
به رشد کشــورهای بریکس به دلیل توسعه 
برنامه ریزی شده این بلوک و تلاش برای تقویت 
اســتفاده از ارزهای ملی در تجارت بین اعضا 
مواجه است. جو سالیوان در مقاله  منتشرشده 
در نشریه فارین پالیسی اظهار کرد که بریکس 
حتی اگر هم ارزی واحد نداشته باشد، احتمالا 
هژمونی دلار را بر تجارت جهانی سلب می کند.

در حــال حاضــر، بریکــس شــامل برزیل، 
روســیه، هند، چین و آفریقای جنوبی است 
اما آرژانتین، مصر، اتیوپی، ایران، عربســتان 
سعودی و امارات در ژانویه آینده به آن ملحق 
خواهند شد. بر اساس برآوردها، گروه توسعه 

یافته که ســالیوان از آن به عنــوان بریکس 
پلاس یاد می کند، تا سال ۲۰4۰ تقریبا نیمی 
 از تولیــد ناخالص داخلی جهانی را تشــکیل 

خواهد داد.
سالیوان می گوید: بریکس پلاس ممکن است 
قدرت اقتصادی جنوب جهانی قرن بیستم را 
به قرن بیست و یکم بازگرداند و در قرن بیست 
و یکم، بلوک های اقتصــادی غیرغربی مانند 
بریکس پلاس، می توانند بر غرب نفوذ پیدا کنند. 
تحریم های نفتی قرن بیستم ممکن است نسبت 
به اقدامات تجاری و مالی قرن بیست و یکمی که 
بریکس پلاس اکنــون می تواند از نظر تئوری 
مدیریت کند، غیرممکن و ضعیف به نظر برسد.

وی خاطرنشان کرد که سه عضو اصلی بلوک 

)برزیل، چین و روسیه( صادرکنندگان عمده 
فلزات گرانبها و خاک های کمیاب هستند. اضافه 
شــدن مصر، اتیوپی و عربستان سعودی )سه 
کشور احاطه کننده کانال سوئز، شریان تجاری 
کلیدی( به بلوک، نفوذ به بیش از 1۲ درصد از 

تجارت جهانی را فراهم خواهد کرد.
عربستان سعودی، ایران و امارات متحده عربی 
که صادرکنندگان اصلی سوخت های فسیلی 
هستند، به این گروه وزن بیشتری در بازارهای 
کالا خواهند داد، عــلاوه بر این، عربســتان 
سعودی بیش از 1۰۰ میلیارد دلار اوراق قرضه 
خزانه داری آمریکا را دارد که اهرم اقتصادی در 
اختیار بریکس پــلاس در دارایی های مالی را 

افزایش می دهد.

فرصت  سرمایه گذاری ۲۵۰ میلیارد دلاری در صنعت نفت 

صادرات ۵۰۰ میلیون دلاری محصولات پلیمری به چین

بریکس پلاس به سلطه دلار پایان می دهد
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بانک جهانی از کاهــش تورم مــواد غذایی در 
ایران طی 1۲ماهه منتهی به شهریور 14۰۲ به 
37.4درصد خبر داد. بانک جهانی در گزارشــی 
با موضوع تورم مواد غذایــی در جهان نرخ تورم 
1۲ماهه مواد غذایی در ایران منتهی به سپتامبر 
۲۰۲3 )شــهریور 14۰۲( را 37.4 درصد اعلام 

کرده است.
تورم مواد غذایی ایران در این ماه نســبت به ماه 
قبل کاهش و نسبت به یک ســال قبل کاهش 
قابل توجه داشته اســت. در 1۲ماهه منتهی به 
اوت ۲۰۲3 )مرداد 14۰۲( نرخ تورم مواد غذایی 
در ایران 3۸ درصد اعلام شده بود که این رقم در 

ماه سپتامبر به 37.4 درصد کاهش یافته است.
همچنین طی یک سال گذشــته نرخ تورم مواد 
غذایی در ایران تقریباً نصف شده است. در اکتبر 
۲۰۲۲ برابر با مهر 14۰۲ نرخ تورم مواد غذایی 

در ایران به 71.4 درصد رسیده بود. پس از حذف 
ارز ترجیحی کالاهای اساسی قیمت مواد غذایی 
در ایران افزایش قابل توجهــی یافت و نرخ تورم 
این مواد در اوج خود به ۸۰.3 درصد رســید اما 
از ماه می ۲۰۲3 )اردیبهشت امسال( شاهد روند 
نزولی تورم مواد غذایــی در ایران بوده ایم. میان 
کشــورهای جهان، ونزوئلا رکورددار نرخ تورم 
مواد غذایی بوده اســت، نرخ تورم 1۲ماهه مواد 
غذایی منتهی به ماه ســپتامبر در این کشور به 
31۸ درصد رسیده که بیشتر از هر کشور دیگر 
در جهان بوده است. لبنان با تورم ۲39درصدی 
و آرژانتیــن با تورم 1۵۰درصــدی به ترتیب در 
رتبه های دوم و ســوم از این نظر قرار داشته اند. 
نرخ تورم مواد غذایی در ترکیه نیز 7۵.7 درصد 
برآورد شده است و ترکیه با این نرخ تورم در رتبه 

چهارم جهان قرار گرفته است.

حدود 7 ماه پس از امضــای قرارداد 1.6 میلیارد 
یورویــی خط آهن رشت-آســتارا با روســیه، 
مدیرعامل شــرکت ساخت و توســعه از نهایی 
شــدن 7۰ درصد مســائل فنی این پروژه خبر 
داد. اواخر اردیبهشــت ماه امسال  طی مراسمی 
با حضور رؤسای جمهوری ایران و کشور روسیه 
قرارداد طراحی و ساخت خط آهن رشت ـ آستارا 

امضا شد.
ســقف قرارداد امضا شــده بین ایران و روسیه 
1.6 میلیارد یورو اعلام شد و تا این مبلغ تأمین 
مالی پروژه صــورت خواهد گرفت. بر اســاس 
قرارداد، پس از انجام مطالعات طرح، رقم دقیق 
سرمایه گذاری پروژه طراحی و ساخت خط آهن 
رشت- آستارا مشخص خواهد شد. پس از حدود 
7 ماه خیرالله خادمی مدیرعامل شرکت ساخت 
و توســعه زیربناهای حمل ونقل کشور از نهایی 
شدن   7۰ درصد مســائل فنی راه آهن رشت- 

آستارا توسط روسیه خبر داده است.
وی در این باره گفته است: توافق نامه ای با کشور 
روســیه امضا شده تا این کشــور برای احداث و 
تکمیل راه آهن رشــت- آســتارا وام دولتی در 
اختیار ما قرار دهد و این توافق نامه شامل شرایط 
عمومی و خصوصی موافقت نامه، الزامات کارفرما 
و ساختار همکاری در حوزه هزینه ها، برنامه زمان 

بندی اجرا و... است.
وی از امضای نقشه های اجرایی راه آهن رشت-

آســتارا خبر داد و افزود:  پس از نشســت های 

فنی و تخصصی فراوان از ســوی کارشناسان دو 
کشور، نقشــه راه به همراه اصلاحات ویژه برای 
افزایش سرعت و ظرفیت مسیر تهیه و توافقات 
انجام شــده به امضای طرفین رســید. معاون 
وزیر راه و شهرســازی یادآور شــد: برنامه هایی 
پیش بینی شــده که در صورت تاخیر روس ها، 
هزینه های این خط ریلی از طریق منابع داخلی 
 تامین شــود و تکمیل آن وابســته به مشارکت

 روس ها نباشد.
خادمی بیان کرد: دولت روسیه یک شرکت برای 
اجرای پروژه معرفی معرفی کرده و ایران نیز برای 
نهایی کردن مباحث طراحی و فنی و همچنین 
برآورد قیمت ها و به توافق رسیدن دو کشور در 
خصوص آن ها، 6 ماه به روسیه فرصت داده است.
از این فرصت ۲.۵ ماه باقی مانده و در این مدت 
مطالعات منطقه ای و بازدیدهــای محلی برای 
ارائه طرح نهایی و قیمت نیز انجام می شود تا در 

صورت تایید ایران، عملیات اجرایی آغاز شود.
وی افزود: همچنین نقشه راه به همراه اصلاحات 
ویژه برای افزایش سرعت و ظرفیت مسیر تهیه 
و توافقات انجام شــده به امضای طرفین رسیده 
است. وی با اعلام این که 7۰ درصد مسائل فنی 
این پروژه حل شده  است، گفت: در جلسه اخیر 
برنامه زمان بندی برای 3۰ درصــد باقیمانده و 
کارهای اولیه و امور فنی نیز از ســوی روســیه 
تهیه و تحویل شده تا در مدت 6 ماه تعیین شده 

تعهدات خود را اجرا کنند.

دبیر شــورای ملی زعفران گفت: قبلا ۲۵ درصد از 
زعفران ایران، مصرف داخلی داشــت، اما اکنون این 
میزان به 1۰ تا 1۲ درصد کاهش پیدا کرده اســت. 
فرشــید منوچهری، دبیر شــورای ملی زعفران در 
خصوص وضعیت بازار زعفران گفت: متاسفانه اخیرا 
شاهد بعضی اطلاعات به دور از واقعیت در خصوص 
تولید و صادرات زعفران هستیم. پیشنهاد می شود 
علاقمندان از ســایت های گمــرک و وزارت جهاد 
کشــاورزی در مورد داده های تولید و صادرات جویا 
شــوند. وی در ارتباط با تاثیر قیمت روز زعفران، بر 
تقاضای بازار داخلی گفت: به هر میزان قیمت افزایش 
یابد به صورت طبیعی تقاضــای داخل کاهش پیدا 
می کند. با توجه به پایین و ثابت بودن سطح درآمد 
افراد جامعه، افزایش قیمت زعفران نیز باعث کاهش 
مصرف داخل این محصول می شود. به طوریکه قبلا 
۲۵ درصد از زعفران ایران، مصرف داخلی داشت، اما 
اکنون این میــزان به 1۰ تــا 1۲ درصد کاهش پیدا 
کرده است. منوچهری در ارتباط با صادرات زعفران 
به افغانستان گفت: آنچه مســلم است زعفران ایران 
از طرق رســمی و قاچاق به افغانســتان وارد شده، 
بسته بندی و به نام زعفران افغانستان عرضه می شود. 
طبق اعلام وزارتخانه های مربوطه در افغانستان میزان 
تولید آن کشور، حداکثر حدود ۲1 تن بوده اما میزان 

صادرات آن، حدود 69 تن است. 
مابه التفاوت صادرات رســمی تا تولید خود را از چه 
منبعی تامین کرده اند؟ این میزان زعفران ایران بوده 
که به نام زعفران افغانســتان صادر می شود. البته، 
در بیشتر کشورها این عمل انجام می شود. زعفران 
صادراتی به اسپانیا، چین، ایتالیا، یونان و اخیرا ترکیه 
نیز به این صورت هســتند. چون زعفران شناسنامه 
ندارد، از همین روی نام خودشان را روی بسته بندی 
درج و در بازارهــای جهانی عرضه می کنند. طبیعی 
اســت که در آینده با توجه به بازارسازی انجام شده 
توسط این کشورها، آنها بتوانند تولیدات خودشان را با 
زعفران ایران جایگزین کنند و ما بازاری را که با زحمت 

ساخته ایم، از دست بدهیم.
دبیر شــورای ملی زعفران در مــورد افزایش قیمت 
گفت: به طور مثال سال گذشته، قیمت زعفران نگین 
ممتاز کیلویی 4۰ تا 4۵ میلیون تومان بود ولی اکنون 
قیمت آن به حدود 6۲ تا 6۵ میلیون تومان افزایش 
یافته است. این بررسی نشان می دهد، افزایش قیمت 
صورت گرفته اســت که این امر به نفع کشــاورزان 
می باشد. افزایش قیمت باعث ایجاد انگیزه در کشت 

محصول می شود. 

کمااینکه بر اساس اعلام معاونت باغی وزارت جهاد 
کشاورزی سطح زیر کشت در ســال جاری از 1۲۲ 
هزار هکتار به 1۲3هزار هکتار افزایش یافته اســت. 
درچنین شــرایطی ایجاب می کند که وزارت جهاد 
کشاورزی برای تولید و صادرات زعفران، برنامه ریزی و 
مدیریت لازم را مبذول دارد. وی در خصوص نوسانات 
قیمت در بازار زعفران گفت: آیا این نوسانات قیمت، 
به بازار خارج کشور ما، ضربه نمی زند؟ تاثیر نوسانات 
قیمت روی صادرات چیست؟ بدون تردید پاسخ این 
سوالات مثبت است. وقتی نوسان قیمت وجود داشته 
باشد، قادر به عقد قرارداد حتی با اعتبار نامه یک ماهه 
نخواهیم بود و این به اطمینان خریدار خارجی لطمه 
وارد می کند. در صورت کاهش تولید داخلی، آیا میزان 
کاهش تولید ما بیشتر از کل صادراتمان بوده است؟ 
که قطعا این طور نبوده است. آنچه باعث رنج زعفران 
ما می شود، عدم تثبیت قیمت، نوسانات قیمت ارز و 
حضور قاچاقچیان است. منوچهری در خصوص عدم 
تناسب قیمت داخلی با قیمت های صادراتی گفت: 
قیمت جهانی زعفران ایران بین 1۰۰۰ دلار تا 1۲۰۰ 
دلار است. یعنی در بهترین حالت، کیلویی 6۰ میلون 
تومان فروخته می شــود. در صورتی که از کشــاورز 

حداقل6۰ میلیون تومان خریداری می شود. 
صادرات زعفران حداقــل ۸۰ دلار تا 1۰۰ دلار برای 
صادر کننده هزینــه دارد، چون حمل هوایی و بیمه 
حمل آن گران است. 1۲۰۰ دلار از کشاورزخریداری 
می شود و 1۰۰ دلار هم هزینه صادرات دارد، چطور 
1۲۰۰ دلار فروخته می شود؟ آیا چنین برداشت هایی 
لزوم مدیریت بر صادرات و صادرکننــده زعفران را 
ایجاب نخواهد کــرد؟ وی افزود: آیــا قیمت فروش 
زعفران ایران برای کشورهای دیگر، مانند کشورهای 
آسیای میانه که اصلا زعفران را نمی شناختند، ایجاد 
انگیزه کرده که به دنبال کشت زعفران بروند؟ آیا در 
درازمدت این موضوع باعث جایگزینی محصول این 

کشورها به جای زعفران ایران نمی شود؟ 
چرا قیمت ثابتی برای زعفران اعلام و تثبیت نمی شود 
تا تمامی تجار صادرات خود را بر اســاس یک قیمت 
واحد انجام دهند؟ چطور داعیه بزرگترین تولید کننده 
و صادر کننده دنیا را یدک می کشیم، اما توان تنظیم 
قیمت ثابت در بازارهای جهانی زعفران را نداریم؟ باید 
طوری عمل شود که قادر به اعلام قیمت زعفران در 
بورس جهانی باشیم. مواردی که به آنها اشاره شد لزوم 
برنامه ریزی و مدیریت در تولید و صادرات زعفران و 
حمایت از هر دو بخش اصلی این محصول ارزشمند 

را نشان می دهد.

معاون اشتغال وزارت کار 
گفت: اصلــی ترین چالش 
بازار کار در حال حاضر نرخ 
بیکاری فــارغ التحصیلان 
است. یک کمیته برای هم 
افزایی تمام دستگاه های دولت تحت عنوان اشتغال 

فارغ التحصیلان شکل گرفته است.
محمود کریمی بیرانوند، معاون اشتغال وزارت کار 
درباره اینکه عده ای در قالــب اقتصاد دان گزارش 
های آماری اشتغالزایی و بیکاری دولت را نقد می 
کنند گفت: مرکز آمار مطابق سازمان بین المللی کار 
)ilo( گزارش گیری می کند.در سال های گذشته 
هم همینطور بوده اســت. بنابراین نباید مرجعیت 
آمار رســمی را در هیچ دولتی زیرسوال ببریم. اگر 
مرجعیت زیرسوال برود. نمی توانیم سیاست گذاری 
کنیم. عده ای آمار مرکز آمار را زیرسوال می برند در 
حالی که خودشان با همین آمار گزارش می دادند 

این رفتار نه حرفه ای  و نه اخلاقی اســت. کریمی 
بیرانوند گفت: براســاس آمار مرکز آمــار ایران، از 
تابستان 14۰1 تا تابســتان 14۰۲، نرخ بیکاری 1 
درصد نسبت به سال آماری گذشته، کاهش داشته 
است. خالص اشــتغالی ایجادی 9۰7 هزار فرصت 
شغلی یا شغل جدید، نرخ بیکاری کاهش پیداکرده 

و نرخ مشارکت اقتصادی افزایش داشته است.
وی گفت: نرخ بیــکاری جوانان ۲.9 درصد کاهش 
و نرخ بیکاری فارغ التحصیلان 1.۲ درصد کاهش، 
اشــتغال ناقص یا اشــتغال پاره وقت، 1.3 درصد 
کاهش و سهم اشتغال فارغ التحصیلان ۰.3 درصد 
افزایش داشته است. همچنین اشتغال تمام وقت، 
31درصد افزایش داشتته و نرخ مشارکت اقتصادی 
زنــان ۰.9 درصد افزایش و نرخ بیــکاری زنان هم 
1.۸ درصد کاهش و اشتغال زنان 1 درصد افزایش 

داشته است.
معاون اشــتغال وزارت کار گفت: این آمارها نشان 
می دهد که بازار به ســمت رونق در حرکت کرده 
است. در حوزه های اشتغالی، بخش خدمات 4۸۲ 

هزار نفر به صــورت خالص، در بخــش  صنعت 6 
درصد بوده و مابقی ســهم دیگر بخــش ها بوده 
است . ۵۲9 هزار مربوط به مردان 3۸7 هزار ایجاد 
فرصت شغلی جدید برای زنان بوده است.بیرانوند  
گفت: تفاوت اساسی ساختار اقتصادی کشورهای 
دیگر با ساختار اقتصادی در کشور ما این است که 
اقتصادمان منطبق بر کارخانه های بزرگ و زنجیره 
های بزرگ نیست. و این مســاله اصلا به این معنا 
نیست که مطلوب نیست ، تقریبا ۸۰ درصد از ایجاد 
اشتغالی ما در کسب و کارهای خرد است، ساختار 
اقتصادی غرب منطبق بر کاپیتالیست که سرمایه 
گزاری است مسلتزم این است که همه مردم را به 
مثابه یک ابزار در کارخانه های بزرگ قرار بگیرند و 

عملا به عنوان یک ابزار هستند نه مولد.
معاون اشــتغال بیان کرد: توزیع اشــتغال و توزیع 
پیشرفت های اقتصادی در کشور ما متوازن نیست 
و این مساله به دلیل یک عملکرد 4۰ ساله در دولت 
های مختلف ما بوده است. ما در دولت سیزدهم برای 
اولین بار در حوزه بازار کار ویژه اســتان های محروم 

و مرزی تمهیدی اندیشیدیم که پیش از پایان سال، 
محابسه می کنیم که هر استانی برای اینکه یک نرخ 
بیکاری معقول در سال آینده داشته باشد چه مقدار 
شغل باید ایجاد شــود تا توازن حوزه بازار کار انجام 
شــود. وی افزود: اصلی ترین چالش بازار کار در حال 
حاضر نرخ بیکاری فارغ التحصیلان است. یک کمیته 
برای هم افزایی تمام دستگاه های دولت تحت عنوان 
اشتغال فارغ التحصیلان شــکل گرفته است. در طی 
این مدت دو اتفاق خیلی خوب افتاده است، سازمان 
فنی حرفه ای در داخل دانشگاه ها مراکز فنی و حرفه 
ای ایجاد می کند که دانشجو در کنار تحصیل مهارت 
مورد نظر بازار کار یاد بگیرد. دوم اینکه بسیاری از رشته 
ها و سرفصل های درســی که بازار کار ندارند توسط 
وزارت علوم حذف شده است و بورس تحصیلی بخش 

خصوصی را در خیلی از استان ها فعال کردیم.
معاون اشــتغال وزارت کار دربــاره اینکه چرا نرخ 
مشــارکت اقتصادی زنان در کشــور پایین است 
گفت: مطابق اســتاندارد بین المللــی زنان خانه 
دار و آن دســته از افرادی که بیان می کنند نمی 
خواهیم کسب درآمد بیرون از خانه داشته باشیم.در 
جمعیت غیرفعالیت قراردارد. وی ادامه داد: ممکن 
است زنان تولیدات خانگی به معنی فروش نداشته 
باشند. کشور ما خانواده محور است. لذا باید مطابق 
استاندارد بین المللی باشــیم اما در تحلیل دچار 

خطا نشویم.
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ایجاد کمیته ویژه برای حل مشکل اشتغال فارغ التحصیلان

آمار کاهش نرخ بیکاری واقعی است

مصرف داخلی زعفران نصف شده است

بانک جهانی: 

تورم مواد غذایی در ایران کاهش یافت

۷۰ درصد مسائل فنی خط  آهن رشت-آستارا نهایی شد

آگهی تغییرات شرکت با مسئولیت محدود سپیدار 
فرآیند روش به شناسه ملی 14۰۰81۵3144 و به شماره 
ثبت ۵378۰1 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی 
فوق العاده مورخ ۰1/۰۵/14۰2 تصمیمات ذیل اتخاذ 
شد محل شرکت به آدرس استان تهران، شهرستان 
تهران، بخش مرکزی، شــهر تهران، خیابان انقلاب 
اسلامی، خیابان خارک، خیابان استادمحمدحسین 
شهریار، پلاک 27، طبقه 1 به کد پستی: 113376916۵ 
تغییر یافت و ماده مربوطه در اساسنامه اصلاح گردید. 
مواردی به موضوع فعالیت شرکت الحاق گردید و ماده 
مربوطه در اساسنامه اصلاح گردید. دلالی و حق العمل 
کاری و نمایندگی تجاری ، انجام کلیه خدمات خرید و 
فروش واردات و صادرات نرم افزاری و سخت افزاری 
، انجام کلیه خدمات حســابداری و مدیریت مالی و 
انبارداری و کلیه امور مالیاتی و غیره ، مشاوره در زمینه 
خدمات حسابداری، مالی و مالیاتی و غیره ، طراحی و 
تولید نرم افزار های مالی رایانه  ای، تولید و پشتیبانی 
نرم افزارهای سفارش مشتری، پشتیبانی بسته های 
نرم افزاری ، دلالی و حق العمل کاری و نمایندگی تجاری 
، مشاوره در زمینه خدمات حسابداری، مالی و مالیاتی 
و غیره ، تامین، خرید و راه اندازی رایانه های شخصی و 
شبکه های رایانه ای و تجهیزات مربوط به آن ، تأسیس 
آموزشــگاه آزاد فنی و حرفه ای در قالب دوره های 
فراگیری مهارت و حرفه در رشته های معین براساس 
اســتاندارها ومهارت های آموزشی مشاغل شامل 
دوره های آموزشی تایپ و حسابداری و کامپیوتر و ... 
درصورت ضرورت قانونی انجام موضوعات فعالیت پس 

از اخذ مجوزهای لازم. 
 سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت 
شرکت ها و موسسات غیرتجاری تهران )16۰۰216(
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فناوری و 
اطلاعات

مخابرات۳میلیونپوششفیبرنوریدرسالجاریایجادمیکند
رییس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی گفت: طبق برنامه ریزی ها سه میلیون 
از تعهد هفت میلیونی فیبرنوری مخابرات در سال جاری اجرایی خواهد شد. به گزارش 
سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی؛ امیر لاجوردی در بازدید از مرکز مخابرات نهری 
گفت: در حال طراحی یک برنامه گام به گام برای کمک به حل مشکلات شرکت مخابرات و 

توسعه شبکه ارتباطی این شرکت هستیم.
وی توسعه پوشش فیبرنوری در کشور را یکی دیگر از اقدامات مهم دانست و افزود: شرکت 
مخابرات از ۷ میلیون پوشش تعهدی در پروانه، باید حداقل ۳ میلیون پوشش جدید در 

سال جاری ایجاد نماید.
مدیرعامل شرکت مخابرات ایران نیز در این بازدید با اشاره به صدور پروانه UNSP برای 
این شرکت بیان کرد: رویکرد ما برای توسعه در مخابرات بر اساس سیاست های سازمان 

تنظیم و الحاقیه پروانه UNSP است.
مجید سلطانی با اعلام آمادگی مخابرات برای رفع مشکلات موجود در پروژه فیبرنوری، 
افزود: شرکت مخابرات ایران آماده است تا کمبودهای هر منطقه را در حوزه فیبرنوری 
جبران کرده و اقدامات لازم برای توســعه FTTH در کشور را انجام دهد. در ادامه رئیس 
رگولاتوری و معاونانش از سالن مانیتورینگ مرکز مخابرات شهید نهری و مرکز نورونتا 

مخابرات بازدید کردند.

هشدارامنیتیجدیدبهمیلیونهاکاربرآیفون
میلیون ها کاربر آیفون که به سیستم عامل iOS ۱۷ ارتقاء پیدا کرده اند، با تهدید احتمالی 
از سوی یک دستگاه هک چند منظوره روبرو هستند. دستگاه فلیپر زیروی ۱۶۹ دلاری، 
می تواند با سرازیر کردن سیل درخواست های اتصال، باعث از کار افتادن آیفون شود. در حال 

حاضر، تنها راه جلوگیری از حمله نفوذگران، خاموش کردن بلوتوث است.
در این تهدید که نخستین بار توســط یروئن فان در هام، محقق امنیتی، گزارش شد، از 
یک دستگاه فلیپر زیرو استفاده می شود. به گفته سازنده این دستگاه ۱۶۹ دلاری، این 
رادیو کنترل  شده با نرم افزار می تواند برای هک دیجیتالی مانند پروتکل های رادیویی، 
سیستم های کنترل دسترسی، سخت افزار و موارد دیگر استفاده شود. این دستگاه به دلیل 
طراحی کد باز آن، می تواند با یک میان افزار سفارشی، فلش شود که احتمالات بسیاری 
را ایجاد می کند. یکی از این گزینه های میان افزار، فلیپر اکستریم است. یک تنظیمات به 
دستگاه فلیپر زیرو اجازه می دهد تا در دسترس بودن یک دستگاه بلوتوث کم مصرف نزدیک 
به آیفون را اعلام کند. یک تنظیمات دیگر که زمینه حمله انکار سرویس را فراهم می کند، 
به سادگی حمله iOS ۱۷ نامیده شده است. حمله داس همچنین می تواند دستگاه های 
اندرویدی و ویندوز را هدف قرار دهد. با این حال، این موارد را می توان راحت تر مسدود کرد 
زیرا هر دوی این سیستم  عامل ها، یک تاگل در تنظیمات برای خاموش کردن اعلان ها برای 
جفت شدن سریع دو دستگاه دارند.  همانطور که نام آن نشان می دهد، به نظر می رسد این 
حمله آیفون برای iOS ۱۷ طراحی شده است. فان در هام نتوانسته است در آیفون های 
 iOS این خرابی را تکرار کند. کاربرانی که گوشی خود را به ،iOS  مجهز به نسخه  ای قبلی
۱۷ ارتقاء داده اند، می توانند با خاموش کردن بلوتوث آیفون در برنامه تنظیمات، حمله را 
مسدود کنند و بستن تاگل بلوتوث در پنل مرکز کنترل، کافی نیست. متاسفانه، لوازم جانبی 
مهمی مانند اپل واچ و ایر پاد برای اتصال به آیفون کاربر، به بلوتوث متکی هستند، بنابراین 
این محافظت ممکن است برای بسیاری از کاربران عملی نباشد. بر اساس گزارش فوربس، 

اپل هنوز در این باره اظهارنظر نکرده است.

معاون علمی رییس جمهوری:
نیازهایصنایعرابهکمکدانشبنیانهاتامینمیکنیم

معاون علمی، فناوری واقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری گفت: دانش بنیان های ایرانی 
این توانمندی را دارند که نیازهای صنایع  را به کمک محصولات و خدمات دانش بنیان و 
فناورانه این زیست بوم تامین کند و برای فتح بازارهای بین المللی و اقتدارآفرینی فناورانه 
از آن بهره ببریم. روح الله دهقانی فیروزآبادی در بازدید از غرفه های برگزیده چهاردهمین 
نمایشگاه فناوری نانو و انعقاد سه قرارداد در این نمایشگاه اظهار داشت: ستاد توسعه فناوری 
نانو با پیگیری برای تجاری سازی و حمایت از این فناوری، چرخه این عرصه کامل می کند 

تا از دستاوردهای آن بهره ببریم.
وی با تاکید بر لزوم ارتقا و تکامل زنجیره های دانش تا صنعت نانو با نقش آفرینی همه 
دست اندرکاران و فعالان این حوزه، از تلاش ها و خدمات ستاد توسعه فناوری نانو و میکرو 

معاونت توسعه فناوری های راهبردی معاونت علمی ریاست جمهوری قدردانی کرد.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری تاکید کرد از تمام ظرفیت ها 
برای تکمیل زنجیره های ایده، دانش تا صنعت این حوزه بهره برده شود. ما این توانمندی 
را داریم که نیازهای صنایع  کشور را به کمک محصولات و خدمات دانش بنیان و فناورانه 
این زیست بوم تامین کرده و برای فتح بازارهای بین المللی و اقتدارآفرینی فناورانه از آن 
بهره ببریم. دهقانی با حضور در چهاردهمین نمایشگاه فناوری نانو همزمان از محصولات 
برگزیده چند شرکت دانس بنیان توانمند این حوزه بازدید و با فناوران و متخصصان این 
شرکت ها گفت وگو کرد. در این بازدید محصولات پوشش دهی و سخت کاری سطحی 
قطعات که توسط شرکت دانش بنیان بهبود صنعت مهان تجاری سازی شده است به معاون 

علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور معرفی شد.
این شرکت دانش بنیان موفق شده است برای نخستین بار در کشور، پوشش دو جزیی 
حاوی آلیاژ و نانوذرات مکانیکی را تولید کند و ایران را در جمع سه کشور دارنده این فناوری 
قرار دهد. فعالان شرکت دانش بنیان اکسیرنوین فرآیند نیز محصول دانش بنیان کاتالیست 
rcd را که مورداســتفاده صنایع پتروشیمی اســت ارائه دادند. این محصول به منظور 
سولفورزدایی، کاهش میزان گوگرد، نیتروژن و فلزات موجود در محصول انتهای برج های 

تقطیر اتمسفریک و خلا با دانش فنی بومی و رفع وابستگی به تولید انبوه رسیده است.
در جریان این بازدید همچنین محصول روتور توربین SGT۶۰۰ و IGT۲۵ تولید شده 
توسط توسعه ماشین ایرسا، برای نخستین بار در کشــور و سازنده دیسک های توربین 

SGT۴۰۰ و تنها سازنده گیربکس های سرعت بالای صنعتی معرفی شد.
از دیگر دستاوردهای ارائه شده در این بازدید می توان به محصولات مختلفی اشاره کرد. از 
جمله این محصولات مکمل های سوکرلیپوزومال و لیپوزومال خوراکی شرکت دانش بنیان 
وندا، فناوری میکرو و نانو گانکپسولاســیون شــرکت دانش بنیان عصر نانو، محصول 
ماژول های پلاسما برای جلوگیری از رشد باکتری هاو قارچو از جمله داروهای هدفمند و 
داروهای طولانی اثر دارویی از جمله ضد التهاب هایی همچون داروهای التهاب مفصل که 
اثر کاهش درد و التهاب مفصل را تا سه ماه التیام می دهد، است. همچنین فرآورده های ضد 
اعتیاد شرکت نانو دارو معرفی شد. افزون بر این، با حضور دهقانی فیروزآبادی معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری، شقایق حق جوی جوانمرد، سرپرست مرکز 
توسعه فناوری های راهبردی و عماد احمدوند دبیر ستاد نانو چند قرارداد نانوفناوری و 
صنعت امضا شد. اولین قرارداد با هدف تولید ورق فومیزه پی وی سی حاوی نانوذرات برای 
تولید ورق های ضد آب نانویی امضا شد. این ورق ها در صنعت ساختمان و دکوراسیون 
نقش مهمی دارند. قرارداد یادشده بین شرکت های شفیق و برسام الماس درخشان فروش 
ورق فومیزه پی وی سی حاوی نانوذرات امضا شد. این پوشش ها که توسط شرکت دانش 
بنیان شفیق تولیدکننده محصولات پلیمری تولید می شوند، با کمک نانوذرات مستحکم 
شده اند، از فناوری نانو بهره می برند و به قدری استحکام یافته اند که می توانند به جای ورق 

های ام دی اف در تبلیغات دکوراسیون و آشپزخانه استفاده شوند.
دومین قرارداد نیز با موضوع تولیدد پوشــان و اپوکسی ریخته گری نانویی میان صنایع 
ریخته گری ایران خودرو و نانوتک فام منعقد شد. همچننی سومین قراداد برای احداث 
۴۵۰ واحد مسکونی ایمن با نانو بتنسبک و مقاوم میان شرکت آبتوس ایران و اداره کل راه 
و شهرسازی استان البرز امضا شد. این کار از پارک علم و فناوری البرز آغاز شد و مقدمه ای 
بر پیش ساخته سازی فناورانه است. چهاردهمین نمایشگاه بین المللی فناوری  نانو از صبح 
شنبه ۱۳ آبان ماه با حضور بیش از ۹۰ شرکت فعال در محل نمایشگاه بین المللی تهران 

آغاز به کار کرده است و تا روز سه شنبه، ۱۶ آبان ماه ادامه دارد.

اخبار

وزیر ارتباطات بــا بیان اینکه 
بــر اســاس برنامــه هفتــم 
توســعه، بایــد ۲۰ میلیون 
»اتصال« به فیبر نوری منازل 
و کســب وکارها ایجاد شود، 
گفت: پروژه فیبر نوری منازل و کسب و کارها یک بازار 
بزرگ برای تولید و اشتغال ایجاد می کند که قرار گرفتن 
منابع صندوق نوآوری و شکوفایی کنار این پروژه می تواند 
باعث شتاب بخشی به آن شود. وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات به عنوان عضو هیأت  امنای صندوق نوآوری و 
شکوفایی با محمدصادق خیاطیان یزدی، رئیس و عضو 
هیأت عامــل صندوق نوآوری و شــکوفایی و جمعی از 

اعضای هیأت عامل و معاونان صندوق دیدار کرد.
عیسی زارع پور در این دیدار با تقدیر از رویکرد جدید و 
خلاقانه هیأت عامل جدید صندوق نوآوری و شکوفایی 
که منجر به افزایش حمایت از شرکت های دانش بنیان 
شــده، گفت: یکی از جهت گیری های اساســی دولت 
سیزدهم حمایت از شرکت های دانش بنیان است که این 
حمایت را در عمل و از طریق تأمین مالی توسط صندوق 
نوآوری و شکوفایی شاهد هستیم که این حمایت و ارائه 
تسهیلات در دو سال گذشته، بر اساس آمارهای موجود 

به اندازه کل دو دولت گذشته است.
وی با بیان اینکه جای خوشحالی دارد که صندوق نوآوری 
و شکوفایی خود را با رویکردها و جهت گیری های دولت 
در حمایت از شرکت های دانش بنیان تطبیق داده است، 
افزود: بر اســاس اعلام صندوق ۳۰ درصد و بر اســاس 
اعتقاد ما ۵۰ درصد شــرکت های دانش بنیان در حوزه 
ارتباطات و فناوری اطلاعات فعال هســتند که در این 
حوزه نیز خلاقیت، نوآوری و سرمایه انسانی حرف نخست 
را می زند و می تواند خیلی زود ارزش افزوده ایجاد کند. 

وزیر ارتباطات با تأکید بر اینکه حمایت از شرکت های 
دانش بنیان حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات برای ما 
حائز اهمیت است گفت: بر این اساس ضروری است یک 
سازوکار ویژه برای همکاری صندوق نوآوری و شکوفایی 
و صندوق نوآفرین وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
ایجاد شود. حتی اگر بشود یک کمیته مشترک دائمی 
تشکل شود تا به صورت مداوم و منظم وضعیت حمایت 
از شــرکت های دانش بنیان حوزه ارتباطات و فناوری 

اطلاعات را بررسی کرد.
وی افزود: دو طــرف ظرفیت هایی خوبــی دارند و اگر 
سازوکارهای اجرایی طراحی شود، حتماً موضوع حمایت 
از شــرکت های دانش بنیان حوزه ارتباطــات و فناوری 
اطاعات دچار تحول خواهد شد به خصوص که بر اساس 
برنامه هفتم توســعه تکالیف زیادی برای دستگاه های 
دولتی ایجادشده است که باید حداکثر استفاده از هوش 
مصنوعی و فناوری های جدید را در جهت هوشمندسازی 
داشته باشــند؛ این تکالیف نیز جز با استفاده از ظرفیت 
بخــش خصوصی و شــرکت های دانش بنیــان محقق 

نخواهد شد.
زارع پور ادامه داد: بر اساس برنامه هفتم توسعه وزارت 
ارتباطات نیز بــرای هوشمندســازی، مکلف به تأمین 
زیرســاخت ها هم در بخــش ارتباطی، هــم در بخش 
پردازشــی و هم در بخش تجهیزاتی شده است. بر این 
اساس ضروری است که صندوق نوآوری و شکوفایی نگاه 

ویژه ای به این حوزه داشته باشد.
وی تصریح کرد: در حال حاضر در چارچوب این تکلیف 
قانونــی، وزارت ارتباطات و فناوری پــروژه راهبردی و 
کلیدی فیبر نوری منازل و کسب وکارها را تعریف کرده 
است تا بر اســاس برنامه هفتم توسعه، باید ۲۰ میلیون 
»اتصال« به فیبر نوری منازل و کسب وکارها ایجاد شود؛ 
این در حالی است که ما در ابتدا ۲۰ میلیون »پوشش« 
را تا پایان دولت ســیزدهم هدف گــذاری کرده بودیم؛ 
بنابراین این پروژه یک بازار بزرگ برای تولید و اشتغال 

ایجاد می کند که اگر منابع صندوق نوآوری و شکوفایی 
هم کنار آن قرار گیرد می تواند باعث شــتاب بخشی به 

این پروژه شود.
وزیر ارتباطات در ادامه با ابراز خشنودی از ورود صندوق 
نوآوری و شکوفایی به موضوع حمایت از کسب وکارهای 
حوزه فضایی گفت: توســعه صنعت فضایــی از جمله 
نیازهای کشور است. اعتقاد داریم که بخش خصوصی 
و شرکت های دانش بنیان خیلی زودتر از این باید به این 
حوزه ورود می کردند؛ چراکه در این حوزه نیز نوآوری و 
خلاقیت حرف نخســت را می زند و باید در این رابطه از 

ظرفیت دانش بنیان ها نهایت استفاده را بکنیم.
وی افــزود: بر این اســاس اعتقاد داریــم ظرفیت های 
همکاری زیادی میان وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
و صندوق نوآوری و شکوفایی وجود دارد و باید با ایجاد 
کمیته های مشــترک کاری این ظرفیت های بالقوه را 
بالفعل کنیم. رئیــس هیأت عامل صنــدوق نوآوری و 
شکوفایی نیز در این جلســه گفت: وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات به عنوان یکــی از وزارتخانه های مهم 

زیرساختی نقش مهمی در مســیر توسعه کشور دارد و 
بر همین اساس این آمادگی وجود دارد صندوق نوآوری 
و شــکوفایی به بازوی وزارت ارتباطات در حوزه توسعه 

فناوری و نوآوری تبدیل شود.
طبق اعلام وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، وی در 
ادامه با تأکید بر اینکه در این دولت شاهد یک همگرایی 
واقعــی و عملی میان دســتگاه های دولتــی در حوزه 
حمایت ها از شرکت های دانش بنیان هستیم گفت: همه 
اعضای دولت تمام قد پای کار دانش بنیان ها هستند که 
این جای خشنودی دارد اما ضروری است که همگرایی 
شــکل گرفته به هم افزایی هم تبدیل شــود تا کارهای 
جزیره ای در این حوزه متوقــف و از اتلاف منابع و زمان 
جلوگیری شود. خیاطیان در خاتمه گفت: در صندوق 
نوآوری و شکوفایی برای ایجاد هم افزایی و تجمیع ارائه 
خدمت به شــرکت های دانش بنیان این آمادگی وجود 
دارد و اعتقاد داریم از ظرفیت هــای موجود باید نهایت 
استفاده را بکنیم تا شاهد رونق و شکوفایی شرکت های 

دانش بنیان باشیم.

پروژهفیبرنورییکبازاربزرگبرایتولیدواشتغالایجادمیکند

حمایت تمام قد از تولید دانش بنیان

رشد تولید ناخالص با اقتصاد دیجیتال 
مهدی غیبی، کارشناس فناوری 

اقتصاد دیجیتال یکی از عوامل تغییر دهنده مفهوم اشتغال در اقتصاد است که در نهایت می تواند موجب افزایش رشد تولید ناخالص داخلی در کشور هم بشود. اقتصاد دیجیتال در واقع یک اقتصاد مبتنی بر فناوری اطلاعات و ارتباطات 
در اشکال مختلف است. عاملی که می تواند بستری برای جابه جایی پول و انجام تراکنش به منظور مبادلات مختلف باشد تا علاوه بر سرعت بالاتر نیاز به حضور و رفت و آمد فیزیکی در شهرها را هم کند.

در بستر اقتصاد دیجیتال تعریف سنتی اشتغال تغییر می یابد و اشتغال یک پدیده مولد است. زمانی ماشین جای انسان را می گیرد و با مکانیزه کردن خدمات بخشی از نیروهای سنتی از کار بیکار می شوند در عوض برخی دیگر از مشاغل 
جدید ایجاد شده و موجب ایجاد اشتغال می شود که البته تفاوت این دو در تخصصی بودن و مبتنی بر فنی بودن مشاغل است. در فضای جدید اشتغال مبتنی بر تخصص افراد و نه صرفا حضور فیزیکی افراد در محل کار است.

امروزه بسیاری از کشورهای جنوب شرق آسیا سرمایه  گذاری کلانی را بر روی حوزه های مرتبط با فناوری اطلاعات داشته اند. امروزه حتی برخی کشورها برای فرار از مشکلات اقتصادی به فناوری های ارتباطاتی و اطلاعاتی از جمله پول های 
الکترونیکی روی آورده اند. کشورها از بیت کوین به عنوان ابزاری به عنوان کنترل تورم استفاده می کنند. ضمن اینکه همین ارزهای دیجیتال می توانند عاملی برای دور زدن تحریم ها در کشور ما هم باشند.

توجه به حوزه فناوری اطلاعات می تواند به رشد تولید ناخالص ملی کشور کمک کند. اقتصاد دیجیتال در محورهای هوشمندسازی، صرفه جویی در انرژی و حتی توسعه گردشگری با معرفی محصولات و جاذبه های گردشگری به دیگر 
شهروندان دیگر کشورها می تواند نقش مهمی در رشد تولید ناخالص ملی داشته باشد.

شایلی قرائی
News kasbokar@gmail.com

بازی هــای رایانه ای در قــرن جدید به شــدت توجه 
علاقمندان را به خود جلب کرده اســت به گونه ای که 
اخیرا وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی اعلام کرده است 
آخرین آمار در پیمایش ها نشــان می دهد ۳۴ میلیون 
ایرانی بازیکن هستند و میانگین سنی ۲۳ سال است و 
از این عدد ۴ میلیون بازیکن حرفه ای داریم که هفته ای 

بیش از ۲۱ ساعت بازی می کنند.
این روزها کمتر جوان یا نوجوانی پیدا می شود که یکی از 
جذاب ترین برنامه های سرگرمی اش گیم نباشد. بازی ها 
با کنسول، رایانه و یا حتی گوشی تلفن همراه به راحتی 
در دســترس قرار گرفته اند و گزینه مناسبی برای پر 
کردن اوقات فراغت افراد به شمار می روند. این بازی ها 
بین متولدین اواخر دهه هفتاد به بعد که نسل تکنولوژی 
هم هستند، محبوبیت بیشــتری دارند؛ اما همه برای 
سرگرمی سراغ گیم نمی روند بلکه برخی دوست دارند 
این صنعت را حرفه ای تر دنبال کنند، بنابراین آن ها به 
دنبال بازی سازی و طراحی بازی می روند و یا به گیمر و 

استریمر شدن فکر می کنند.
در حــال حاضــر گیــم در دنیا جــز پرســودترین 
صنعت هاست و سرمایه گذاری در این بخش می تواند 
بازگشــت خیلی زیادی داشــته باشــد و در همه جا 
توجه خاصی به ایــن موضوع وجــود دارد، در حالی 
که حــالا علی رغــم حمایت هــای اولیــه و ابتدایی، 

 مقام های بــالای جهانــی در این صنعت در دســت 
ایرانیان است. 

بر این اساس حمایت دولت از این صنعت و فعالان آن 
از جمله درخواست هایی که از ســوی گیمرها مطرح 
می شود. اگرچه در تمام دنیا گیمرهای حرفه ای زندگی 
خوبی دارند و از لحاظ هزینه ها تامین هســتند ولی با 
همه این احوال ایجاد بستر بازی های آنلاین و اینترنت 
و آی پی های مناسب و تسهیلات اخذ ویزا از تسهیلات 

مالی مهم تر است.
در واقع یکی از مشکلاتی که گیمرهای کشور همواره 
با آن روبرو بودند، سرعت پایین دانلود بازی ها و آپدیت 
آنها به همراه پینگ یا زمــان تاخیر بالای بازی آنلاین 
بود که سبب اختلال و تجربه کاربری نامناسب گیمرها 
در ایران می شــد بنابراین وعده کاهش پینگ بازی و 
افزایش سرعت بازی ها از سوی وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات مطرح شد و درنهایت ۲۷ دی ماه سال ۱۴۰۱ 
سایت و اپلیکیشــن کاهش پینگ بازی های رایانه ای 
رونمایی و با همــکاری بخش خصوصــی، بنیاد ملی 
بازی های رایانه ای و شرکت ارتباطات زیرساخت، به نام 

رادار بازی راه اندازی شده است.
استفاده از این سایت و اپلیکیشن آن علاوه بر افزایش 
قابل توجه ســرعت دانلود بازی ها و آپدیت آنها باعث 
کاهش چشمگیر پینگ بازی ها نیز خواهد شد که در 

نتیجه تجربه ای دلچسب در بازی آنلاین برای کاربران 
 CDN رقم خواهــد خورد. این اتفاق از طریــق انتقال
های این بازی ها به داخل کشــور و کوتاه کردن مسیر 
دسترسی کاربران داخلی کشور به ســرورهای بازی 
و طراحــی ابزارهای خاص توســط متخصصان جوان 
کشورمان صورت گرفت و گیمرها می توانند از طریق 
مراجعه بــه آدرس radar.game این حس خوب را 

تجربه کنند.
در همین رابطه چندی پیش محمدمهدی اسماعیلی- 
وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی- که به صورت برخط از 
استان کردستان در آیین پایانی هشتین جام قهرمانان 
بازی هــای ویدیویی حضــور یافت گفــت: روزی که 
جلسات آغاز این لیگ را برگزار می کردیم هدف گذاری 
ما بر عدد ۱ میلیون نفر بود و امــروز ۱و نیم میلیون از 
فرزندان ما در این لیگ شرکت کرده اند و برگزاری این 

دوره از لیگ تجربه بسیار خوبی بود.
براساس اعلام وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، وی افزود: 
این لیگ مختص بازی سازان ایران بود و این اتفاق بسیار 
خوب است امروز بخش مهمی از بازی ها راهی برای گره 

گشایی مسائل مهم اجتماعی است.
وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی در ادامه سخنان خود 
تأکید کرد: آخرین آمار در پیمایش ها نشان می دهد ۳۴ 
میلیون ایرانی بازیکن هستند و میانگین سنی ۲۳ سال 

است و از این عدد ۴ میلیون بازیکن حرفه ای داریم که 
هفته ای بیش از ۲۱ ساعت بازی می کنند و این نشان 
می دهد بازی بخش مهمی در زندگی افراد است که باید 
با نگاه فرصت به این ماجرا نگاه کرد و از آن استفاده کرد.
گفتنی اســت در آخرین پیمایشــی کــه بنیاد ملی 
بازی های رایانه ای تا انتهای ســال ۱۴۰۰ انجام داده 
است؛ از هر ۱۰۰ ایرانی، ۴۰ نفر بازی دیجیتال )گیم( 
انجام می دهند به این ترتیب، در سال ۱۴۰۰ از هر ۱۰۰ 
مرد، ۴۶ نفــر و از هر ۱۰۰ زن ایرانــی ۳۵ نفر بازیکن 
هســتند؛ این در حالی است که در ســال ۱۳۹۸ این 
تعداد در میان بانوان ۲۹ نفر بود. گفته شــده میانگین 
سنی بازیکنان ایرانی ۲۳ سال بوده که این افراد به طور 
میانگین ۹۵ دقیقه در روز بازی )گیم( می کنند. متوسط 
مردانِ بازیکن ۱۱۵ دقیقه و متوسط زنانِ بازیکن ۶۴ 
دقیقه در روز است و تقریباً ۵۸ درصد گیمرها آنلاین و 

۵۶ درصد کل آن ها هر روز بازی می کنند.
اما از بین جمعیــت کل بازیکنان، ســه درصد آن ها 
میانسال، ۱۸ درصد بزرگســال، ۳۴ درصد جوان، ۱۹ 
درصد نوجوان، ۱۷ درصد کودک، ۹ درصد خردســال 
هســتند. مجموع هزینه کرد بازیکنــان ایرانی برای 
سخت افزار و نرم افزارهای بازی های دیجیتال در سال 
۱۴۰۰، ۱۹ میلیارد و ۲۷۹ میلیون تومان برآورد شده 

است که تقریباً با ۷۳۹ میلیون دلار برابری می کند.

معاون علمــی، فناوری و اقتصاد دانــش بنیان رییس 
جمهور درباره حل مســائل مربوط بــه خانه نوآوری 
آزادی ابراز امیــدواری کــرد. روح الله دهقانی فیروز 
آبادی در حاشیه بازدید از چهاردهمین نمایشگاه نانو 
در جمع خبرنگاران اظهار کرد: ستاد نانو به عنوان یکی 
از ستادهای پیشرو در معاونت علمی حرکت می کند 
و برنامه توســعه ارتباطات بین المللی، تجاری سازی 
و اقتصادی کردن دســتاوردهای علمــی و تحقیقاتی 

مهمترین برنامه های این ستاد هستند.
وی در ادامه به رونمایی از چندین محصول نانو اشاره 
کرد و گفت: این محصــولات با تکنولــوژی بالا که با 
اســتفاده از فناوری نانو ایجاد شــده اند، به صنعت و 
مشتری تحویل داده شده اســت. دهقانی با اشاره به 
امضای چند قرار داد تجاری سازی محصولات نانویی 

گفت: صنعت نانو در کشور به عنوان یک صنعت جدی 
در حال شکل گیری است؛ این حوزه به عنوان یکی از 
صنایع قدرتمند کشــور در تعاملات بین المللی نقش 

بازی می کند.
معاون علمی رییس جمهور افزود: خدارا شکر می کنیم 
که پس از دو دهه تلاش جدی در حوزه توسعه فناوری 
و دانش نانو، ســتاد نانو به طور گسترده در همه عرصه 
های زندگی از جمله غذا ساختمان و... و حوزه های رو 
به آینده قدم برمی دارد. ستاد نانو با پیگیری که برای 
تجاری سازی و حمایت از این فناوری اقدام می کند در 

واقع چرخه این عرصه را کامل کند.
دهقانی با اشاره به ضرورت ارتقا و تکامل زنجیره های 
دانش تا صنعت نانو با نقش آفرینی همه دست اندرکاران 
و فعالان این حوزه گفت: لازم مــی دانم از تلاش ها و 

خدمات ســتاد نانو ومیکرو و همچنین مرکز توســعه 
فناوری های راهبــردی معاونت علمی قدردانی کنم و 
تاکید کنم از تمامی ظرفیت ها برای تکمیل زنجیره های 

ایده،دانش تا صنعت این حوزه بهره برده شود.
وی ادامه داد: ما این توانمندی را داریم که با محصولات 
و خدمات دانــش بنیان و فناورانه این زیســت بوم، به 
سمت فتح بازارهای بین المللی و اقتدارآفرینی فناورانه 

گام برداریم.
معاون علمــی، فناوری و اقتصاد دانــش بنیان رییس 
جمهور بیان کرد: توســعه علم نانو در ایــران یکی از 
محورهای گفت وگو های بین المللی ایران با کشورهای 
دوســت و مورد نظر بوده و توسعه همکاری در صنعت 

نانو و انتقال فناوری نانو محور این گفت و گوها است.
دهقانی با اشــاره به حضور برخی ســتادهای توسعه 

فناوری نانو در این نمایشــگاه گفت: ابتکار دیگر این 
 نمایشــگاه حضور دســتاوردهای فناورانه ستادهای 
فناوری های اپتیک، فناوری های زیســتی، شناختی 
است و این شناخت از دستاوردهای سایر ستادها باعث 
می شود که از سال های آینده شاهد جهش فناورانه در 
همه حوزه ها باشیم. وی در پاسخ به سوالی درباره حکم 
تخلیه کارخانه نوآوری و اقدام معاونت و پارک پردیس 
در این باره گفت: انشــاالله پیگیر هستیم تا مسائل آن 

حل شود.
معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد رییس جمهور با بیان 
این مطلب که این اقدامات برای بهبود وضعیت کارخانه 
نوآوری آزادی یک سال اســت که در حال اجرا است، 
اظهار کرد: انشاالله مســائل مربوط به کارخانه حل می 

شود و اخبار آن را اطلاع رسانی می کنیم.

ایران چند میلیون گیمر حرفه ای دارد؟

معاونعلمیرئیسجمهور:

پیگیر ماجرای تخلیه خانه نوآوری »آزادی« هستیم
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سبک 
زندگی

يك ميليــون و چهارصد هزار نفر بين 
سنين 10تا 49 سال در كشور بي سواد 
هستند درحالي كه بســياري از اين 
افراد شرايط تحصيل را دارند. نهضت 
سوادآموزي و ساير ارگان هاي آموزشي 
در كشــور هم براي مبارزه با بي سوادي تلاش ويژه اي به عمل 
آورده اند اما از بين بردن كامل اين رقم به گفته رئيس سازمان 
سوادآموزي در كشور به تلاشي 5 ساله نيازدارد. حل مشكلات 
آموزشي سوادآموزان و معايب ســاختاري موجود در نهضت 

سوادآموزي در اين رابطه ضروري است. 
 نهضت سوادآموزي براي گسترش سوادآموزي و افزايش آمار 
باسوادان در ميان بزرگسالان كشور به وجود آمد اما اينكه اين 
نهضت تا چه حد توانست بر ميزان ســوادآموزي كشور تاثير 
بگذارد و از نرخ بي سوادي بكاهد، جاي پرسش و سوال است. 
درحالي كه طرح ها و برنامه هاي متعــددي در قالب برگزاري 
كلاس هاي سوادآموزي در كشور ارائه شده است اما هنوز اين 

برنامه ها به نتيجه اي قطعي و مطلوب دست پيدا نكرده است. 
بزرگســالان به مقتضاي روحيه و ســني كه در آن قرار دارند 
نيازمند فرآيند هاي آموزشــي خاص سن و سال خود هستند. 
نحوه برخورد معلمان با آنها بسيار مهم است. از اين نظر قشري 
كه براي آموزش آنها در نظر گرفته مي شــود بايد از توانايي ها 
و مهارت هاي آموزشــي لازم برخوردار باشد. مثلا حوصله كم 
بزرگسالي و روحيه حساس آنها را بايد سنجيد. با توجه به اينكه 
در اين سن ميزان شور و شوق و نشاط جواني به درس كم است. 
معلم آنها بايد بتواند در آنها ايجاد علاقه و انگيزه كند يا اينكه در 
تدريس به گونه اي عمل كند كه بزرگسال از درس خسته نشود يا 
به اندازه توان يادگيري بزرگسال حجم تدريس را مشخص كند. 
براي همين نوع انتخاب معلم در نهضت سوادآموزي بسيار مهم 
است و نبايد به گونه اي باشد كه تنها در جهت گزينش عده اي 
براي آموزش باشد و دقت لازم در امر گزينش را نداشته باشد. 

يكي از ســالمندان نوع و تدريس معلم را در اين زمينه بسيار 
مهم مي داند و مي گويد: انتظار ما اين اســت كه كلاس درس 
تنها باهدف آموزش برگزار شــود و انگيزه هاي مادي معلمان 
باعث نشود در تدريس به ما كوتاهي كنند يا با آن ساده برخورد 
كنند. مثلا آنها به اين موضع اشاره مي كنند كه در بعضي موارد 
معلم با دادن نمره به بزرگســالان يا همان راضي كردن آنها، 

سعي دارد از اين طريق اعتبار تدريس خود را با نمره بالا ببرد 
بدون اينكه در يادگيري بزرگسالان تلاشي كرده باشد. يكي از 
آنها مي گويد: برخورد توهين آميز معلم من باعث شــده است 
كه با همه علاقه اي كه به درس دارم از حضور در كلاس درس 
خودداري كنم يا اينكه چيزي از محتواي درس ياد نگيرم. وي 
مي گويد: بزرگ ترين آرزوي من داشتن سواد خواندن و نوشتن 
است اما رفتار نامناســبي كه از آن معلم ديدم، فكر سواد را از 

ذهن من بيرون كرد. 
يكي از معلمان نهضت سوادآموزي مي گويد: علت عدم استقبال 

سوادآموزي در ميان بزرگســالان جامعه مشغله كاري و عدم 
اهميت موضوع سواد در ميان مردم است. خانواده ها وقت كافي 
براي سواد نمي گذارند و اكثر امور روزمره خود را بر آن ترجيح 
مي دهند. او ادامه مي دهد:تلويزيون بايد نمونه بزرگســالاني 
كه در تحصيل موفق بوده را به جامعه معرفي كند يا براي آنها 
امتيازاتي در نظر بگيرد تا بقيه هم به درس ترغيب شوند. اين 
معلم نهضت ســوادآموزي ادامه مي دهد: مثلا در نظر گرفتن 
امتيازات براي معلماني كه توانســته اند تعداد زيادي را باسواد 
كنند، در بالا بردن سطح علمي و آموزشي تدريس آنها، تاثير 

بسزايي دارد يا اينكه نحوه امتحان گرفتن به صورتي باشد كه 
ملاك نمره قبولي داشتن سواد خواندن و نوشتن باشد نه صرفا 
پرسش هاي ســخت و امتحان هاي غيراســتاندارد. مشكلات 
مادي در بعضي از خانواده ها مانع از اين مي شود كه آنها فرزندان 
خود را به مدرسه بفرستند و ترجيح مي دهند به آنها شيوه كار و 
تامين خرج خانه را بياموزند كه البته اين موضوع بيشتر مربوط 
به مناطقي است كه از نظر فرهنگي رفتن به مدرسه و سواد از 

جايگاه و اهميت خاصي برخوردار نيست. 
البته در اين رابطه اخيرا رئيس ســازمان نهضت سوادآموزي 

اعلام كرده اســت كه براي كاهش ميزان بي سوادان كشور در 
ســال جاري قصد دارد از طريق بسيج سازندگي براي آموزش 
60  هزار نفر اقدام كندكه به گفته ايشان اگر تحقق يابد 15 تا 
18 درصد كل عملكرد هدف گذاري شــده براي سوادآموزي 
در سال 94 محقق مي شــود. علي باقر زاده علت كمك گرفتن 
از بسيج براي مبارزه با بي ســوادي را كم بودن منابع موجود 
براي سوادآموزي در كشور بيان و تصريح كرده است كه تقريبا 
 5 سال طول مي كشد تا بتوان آمار بي ســوادي در كشور را به 

صفر رساند. 

»كسبوكار«بررسيميكند

موانع ريشه كن كردن بي سوادي

بعضــي بيماري هــا همچــون انواع 
ســرطان،  ام اس، بيماري هاي كليوي 
و د   يگر بيماري هــاي خاص علاوه بر 
تحميــل د   رد    و عوارض جســمي و 
روحي به مبتلايان، بــه د   ليل هزينه 
بر بــود   ن رونــد    د   رمان و بالا بــود   ن قيمــت د   اروهاي 
مخصوص اين بيماري ها، از نظر اقتصاد   ي نيــز افراد    مبتلا 
و خانــواد   ه آنها را تحت تاثيــر قرار مي د   هــد   . تلاش براي 
توليد    د   اخلي اين د   اروها حركتي د   رخور تقد   ير است كه 
تعد   اد   ي از ايرانيان صاحب تخصص با احســاس نياز به قطع 
وابســتگي اين د   اروها از خارج، طي ساليان گذشته پيگيري 
كرد   ه اند    و د   ر حال حاضر اين تلاش با شكسته شد   ن قيمت 
د اروهاي بيولوژيك د   ر د   اخل كشــور و گشايش عرصه هاي 
 صــاد   راتي بــه روي اين قبيــل د   اروها، تلاش آنهــا به ثمر 

نشسته است. 

د   ر توليد    د   اروهاي بيولوژيك، صاحب فناوري و 
خود   اتكا هستيم

د   كتر هاله حامد   ي فر، مد   يرعامل شركت سيناژن كه شركت 
تحت مد   يريت وي بخش عمد   ه د اروهــاي بيولوژيك مورد    
نياز بيماران خاص كشــور را توليد    مي كنــد   ، با بيان اينكه 
صنعت د   اروهــاي بيولوژيك با صنعت د   اروهاي شــيميايي 
تفاوت هــاي اساســي د   ارد    بــه »كســب وكار« مي گويد   : 
د   ر ايــران حــد   ود    100 واحــد    توليد    د   ارو مشــغول 
 فعاليت هســتند    كه 95 د   رصد    آنها د   اروهاي شــيميايي 
توليد    مي كنند   . علت كم بود   ن شــركت هاي توليد   كنند   
ه د   اروهاي بيولوژيك د   ر كشــور اين اســت كه فعاليت د   ر 
صنعت د   اروهــاي بيولوژيك مســتلزم د   اشــتن فناوری و 
د   انش بالاســت و خوشــبختانه ما د   ر هلد   ينگ سيناژن، 
تمــام ايــن فنــاوري و د   انــش را د   ر اختيــار د   اريــم. ما 
د   ر اين مجموعه، با د   ر د   ســت د   اشــتن فنــاوري توليد، 
برخــلاف توليد   كننــد   گان د   اروهاي شــيميايي نيازي به 
 وارد    كــرد   ن مــاد   ه اوليــه نــد   اريــم و به نوعــي خود 

  اتكا هستيم. 

لزوم حمايت از صنعت د   اروي بيولوژيك داخلي
به طور بســيار خلاصه و قابل فهم براي عمــوم، فرآيند    توليد    
د   اروهاي بيولوژيك به اين ترتيب اســت كه ما پروتئين هاي 
خاصي را متناسب با نياز د   ارويي د   ر سلول پرورش د   اد   ه و 
د   ر مرحله بعد    آن پروتئين ها را از سلول جد   اسازي و خالص 
مي كنيم و به صورت د   ارو د   ر د   رمان بيماري ها به كار مي بريم. 
د   اروهايي كــه ما توليد    مي كنيــم د   ر بيماری هاي خاص و 
اصطلاحا صعب العلاج مثل انواع سرطان يا بيماري هاي كليوي يا  
ام اس كاربرد    د   ارد    و د ر تمام د   نيا يك يا حد   اكثر د   و مشابه 
خارجي براي آنها هست. د   اروهاي مشابه خارجي با قيمت هاي 
بسيار بالاتر به بازار عرضه مي شوند    و د   ر نتيجه توليد    د   اخلي 

اين محصولات نه تنها از نظر قطع وابســتگي به خارج براي ما 
حائز اهميت است بلكه با توجه به قيمت بسيار مناسب د   اروي 
بيولوژيك توليد    د   اخل، از اين نظر هم كمك قابل توجهي به 
وضعيت اقتصاد   ي افراد    مبتلا و خانواد   ه هاي آنها مي شود    و 
آنها را از پرد   اخت هزينه هاي سنگين معاف مي كند   . اين فعال 
صنعت د   اروهاي بيولوژيك با بيان اينكه بيماري فقير و غني 
نمي شناسد    و د   ر صورتي كه د   ارو متناسب با توان مالي بيمار 
توليد    نشود    زند   گي بيماران به خطر مي افتد   ، خاطرنشان 
كرد   : اقلام د   ارويي بيولوژيك د اخلي با همان كيفيت د   اروي 
مشــابه خارجي قيمتي به مراتب نازل تر د   ارند    و گاه قيمت 
آنها 40 د   رصد    قيمت د   اروي خارجي است. اين د   ستاورد    
مهم كه توســط متخصصان د   اخلي و فرزند   ان اين مرز و بوم 
به د   ســت آمد   ه بايد    با قوانين حمايتي و اجراي د   رست و د   
قيق اين قوانين ارج گذاشته شود   . متاسفانه د   ر برخي موارد    

طي سال هاي گذشته از قبيل وارد   ات د   اروهاي مشابه بد   ون 
د   ر نظر گرفتن توليد    د   اخلي و بد   ون رعايت كرد   ن استاند   
ارد   ها و تســت هاي كيفي لازم اين حمايت زير سوال رفت اما 
 د   ر د   ولت جد يد    شــاهد    تحولات مثبت و حمايت از توليد   

 د   اخل هستيم. 

بازار روسيه را از د   اروي مشابه آمريكايي گرفتيم
خانم حامد   ي فــر با بيان اينكه هلد   ينگ ســيناژن علاوه بر 
تامين نيازهاي د   ارويي كشــور بازارهاي صــاد   راتي را نيز 
هد   ف گذاري كرد   ه اســت، مي افزايد   : واقعيت اين است كه 
د   اروهاي بيولوژيك توليد   ي ما توســط تمام متخصصان د 
اخلي مورد    تاييد    قرار گرفته انــد    و  د ر بازارهاي صاد رات 
نيز مراحل آزمايش و تست هاي مربوطه را با موفقيت پشت سر 

گذاشته اند  .

د ر حال حاضر ما د   ر بازار روســيه حضور بسيار موفقي د   اريم 
و د   اروهاي مشــابه آمريكايي را كه از برند   هاي جهاني هم به 
شــمار مي آيند    زير ســايه د   اروهاي ما قرار گرفته اند    و بازار 
روســيه را كاملا به ما واگذار كــرد   ه اند   . با كشــور تركيه هم 
 تعامل تجاري خوبي برقرار كرد   ه ايم و قرارد   اد   ي براي توليد    
د   اروهاي بيولوژيك تحت ليســانس ما د   ر اين كشور به امضا 
رسيد   ه است. اين افتخار بزرگي براي ايران است كه ما د   ر سطح 
بازارهاي صاد   راتي به عنوان صاحب اين فناوري و اعطا كنند   ه 
ليسانس توليد    د   اروهاي بيولوژيك شناخته مي شويم. به اين 
ترتيب افق صاد   راتي مطلوبي د   ر برابــر د   اروهاي بيولوژيك 
ما وجــود    د ارد    كه عــلاوه بر ايجــاد    ارزش افــزود   ه و ارز 
آوري براي كشــور مي تواند    جايگاه ايران را به عنوان كشوري 
 صاحب فنــاوري د   ر صنعت د   اروهاي بيولوژيك د   ر ســطح 

جهان مطرح كند   . 

با وجود    تحريم هم د   اروهاي بيولوژيك را بدون 
مشكل توليد    كرد يم

وي با اشاره به شــرايط تحريم و مشكلاتي كه اين شرايط براي 
صنعت د   اروي كشــور ما ايجاد    كرد   ، اظهار كرد   : صنعت د   
اروهاي شيميايي به د   ليل اينكه بخش زياد   ي از مواد    اوليه 
خود    را وارد    مي كند    د   ر اوايل تحريم د   چار مشــكلات جد   
ي شــد   ند    البته بعد كانال هايي ايجاد    شد    و محد   ود   يت 
تحريم ها براي صنايع د   ارويي كمتر شد    اما د   ر همان مقطعي 
كه تحريم جلوي انتقال پول و مواد    اوليه د   ارو را گرفت كمبود    
برخي اقلام د   ارويي د   ر كشور محسوس بود   . نكته جالب توجه 
اينكه د   ر شرايط تحريم صنعت د   اروي بيولوژيك دچار مشكل 
نشــد    و بيماراني كه نيازمند    د   اروهاي ما بودند    كمبود  ي 
احساس نكرد   ند    و آن هم به د ليل بومي بود   ن فناوري و قطع 

وابستگي ما به خارج د   ر اين د   اروها بود   . 

»كسبوكار«ازوضعيتتوليدوبازارداروهايمخصوصبيمارانخاصگزارشميدهد

شكسته شدن قيمت داروهاي بيولوژيک با توليد داخلي
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کشاورزي

رئيس ســازمان امور اراضي كشور ويلاســازي را از عوامل تهديد بخش 
كشاورزي دانست و گفت: با ارائه راهكارهاي لازم بايد زمينه پيشگيري و 

كاهش اين روند فراهم شود. 
به گزارش ايرنا، قباد افشــار در جمع مديران ســازمان جهاد كشاورزي 
استان البرز از تبديل سطوح شــيب دار به باغ به عنوان يكي از مهم ترين 
راهكارهاي پيشگيرانه در اين زمينه نام برد و افزود: برخي سطوح شيب دار 
را در محدوده اراضي كشاورزي براي ويلاسازي انتخاب مي كنند كه پديده 

نامطلوبي است. 
وي يكي از اولويت هــا در بحث حفاظــت از اراضي كشــاورزي را رفع 

تداخل ها دانست و گفت: بايد به گونه اي عمل كنيم كه خيال مردم از بابت 
سرمايه گذاري و فعاليت در بخش كشاورزي راحت باشد. 

وي اظهار داشت: يكي ديگراز اولويت ها حفظ اراضي كشاورزي و حمايت 
از بهره برداران است و نبايد بگذاريم اراضي از دست بهره برداران خارج شود. 
وي اضافه كــرد: جلوگيــري از قطعه قطعه شــدن زمين هــا از ديگر 

ضرورت هاست و با متخلفان در اين زمينه برخورد قانوني مي شود. 
افشار ادامه داد: اجراي طرح كاداستر ظرفيت قابل توجهي در زمينه كمك 
گرفتن از نظام مهندسي براي كاهش مشكلات بخش كشاورزي فراهم 

مي كند و اين طرح در استان البرز بايد با جديت دنبال شود. 

وي اظهار كرد: بايد به پيمانكاران، شركت هاي مشاوره اي، بخش خصوصي 
و نظام مهندسي به عنوان همكار و نه طرف قرارداد نگاه كنيم و اين مهم را 

همواره مدنظر داشته باشيم. 
رئيس سازمان امور اراضي كشور افزود: استان البرز توانمندي نمونه شدن 
در زمينه كاداستر در سطح كشور را دارد و بايد تلاش ها و اقدامات براي 

شكوفايي اين توانمندي صورت گيرد. 
افشار در بخش ديگري از ســخنان خود گفت: تشكيلات مناسبي براي 
بخش مديريت امور اراضي استان البرز  طراحي شده و اين استان از اين نظر 

در وضعيت خوبي است. 

ويلاسازيكشاورزيراتهديدميكند

عضــو هيات مديــره كانون 
انجمن هاي صنايــع غذايي 
بــا بيــان اينكه مــردم بايد 
بتوانند به راحتي از توليدات 
نامرغوب شكايت كنند، گفت: 
دستگاه هاي نظارتي بايد گزارش بدهند كه بودجه هاي 
مربوط به نظارت بر صنايع غذايي را چگونه هزينه مي كنند. 
ابوالحسن خليلي درباره عقب ماندگي صنايع غذايي ما 
در سال هاي گذشته اظهار كرد: پتانسيل هاي زيادي در 
صنايع غذايي داريم اما كمتــر مورد توجه قرار مي گيرد 
به طوري كه دستگاه ها و ماشين آلاتي كه در صنايع ما مورد 
استفاده قرار مي گيرد تقريبا به روز است. خليلي تاكيد 
كرد: صنايع غذايي ما چيزي در فرمولاســيون و صنايع 
بسته بندي كم ندارند اما كنار آن، توليدات بي كيفيتي 
نيز وجود دارد كه صنايع معتبر ما را نيز زير سوال مي برد. 
وي درباره ريشه هاي توليدات بي كيفيت برخي از صنايع 
غذايي گفت: سودجويي و عدم نظارت كامل و پايش در 
زمان عرضه باعث شده با تقلبات اين چنيني روبه رو باشيم. 

تقلب در صنایع غذایي تنها مربوط به ایران 
نیست

خليلي با بيان اينكه تقلب در صنايع غذايي تنها مربوط 
به ايران نيست، يادآور شد: يكي از مطالبات شهروندي ما 
مي تواند اين باشد كه دستگاه هاي نظارتي بيلان دهند 
كه بودجه هايي را كه براي نظارت بــر صنايع غذايي 

اختصاص داده مي شود، چگونه هزينه مي كنند. 
وي اضافه كرد: بخشــي از تقلب ها مربوط به توليدات 
صنايع غذايي در سطح عرضه اتفاق مي افتد و ارتباطي 

نيز به صنايع غذايي ندارند. 
خليلــي در توضيح تخلفات عرضه گفت: متاســفانه 
مواردي نيز مانند نگهداري طولاني مــدت و خارج از 
محيط مناسب محصولات صنايع غذايي را در كشور 
 شاهد هســتيم كه آثار نامطلوبي بر كيفيت توليدات 

صنايع غذايي دارند. 

وي اضافه كرد: پيچيدگي رسيدگي و نظارت بر تقلب در 
صنايع غذايي در دنيا روزانه پيشرفت مي كند كه بايد به 
آنها بيشتر پرداخته شود و كنار آن به اخلاق توليد و مسائل 

فرهنگي توليدكنندگان توجه كرد. 
وي تصريــح كــرد: در مــواردي نيــز شــرايط و 
دستورالعمل ها باعث شده كه توليد كننده اخلاق مدار 
ما نيــز در بعضي موارد چشــمش نبيند و دســتش 
 بلغزد، بنابراين صنايع غذايــي و قوانين نيازمند يك 

پايش كلي هستند. 

تعمیم تقلب یك برند صنایع غذایي به كل 
صنعت اشتباه است

عضو هيات مديره كانون انجمن هــاي صنايع غذايي 
گفت: تعميم تقلب در يك شركت به كل صنعت اشتباه 
استراتژيكي بوده كه كل صنعت و توليد ما را نشانه گرفته 
اســت و در درازمدت باعث مي شود كه مصرف كننده 

كالاي خارجي را بر كالاي ايراني ترجيح دهد. 
خليلي تاكيد كرد: ســهم صنايع غذايــي ما در توليد 
 ناخالص داخلي 12 درصد اســت و در كالاهاي بالاي 
10 نفر حدود 270 هزار نفر از اشتغال كشور را به عهده 
دارد. وي گفت: صادرات صنايع غذايي كشور 2 ميليارد 
دلار بوده و به راحتي قابل افزايش به 5 ميليارد دلار است 
كه 70 درصد اين صادرات به عراق و افغانستان رفته و 

مابقي آن به 60 كشور دنيا صادر مي شود. 
 

مردم باید بتوانند علیه كالاي نامرغوب از 
صنایع غذایي شكایت كنند

عضو هيات نماينــدگان اتاق بازرگانــي ايران گفت: 
در كشــور ما بايد سيستم و بســتري فراهم شود كه 
مصرف كننده به راحتي بتواند عليه كالاي نامرغوب در 
كوتاه ترين زمان شكايت و از حقوق خود در مقابل كالاي 

نامرغوب دفاع كند. 
وي اضافه كرد: حركت كمپين هاي نخريدن در كشور 
مطلوب نبوده و اشتغال كشور را نشانه گرفته و بهتر است 

به كمپين هاي مطالبه افزايش كيفيت تبديل شود. 

عضو هيات مديره كانون انجمن هاي صنايع غذايي خواستار شد 

مردم از محصولات غذايي بي کيفيت شكايت کنند

شايعه سازي دلالان براي ارزان 
خريدن برنج ايراني

دبير انجمن وارد كنندگان برنج گفت: هر ســاله 
در زمان فصل برداشت براي اينكه برنج به قيمت 
كمتري از كشاورزان خريداري شده و سود بيشتري 
نصيب واسطه ها شود، شــائبه  بي كيفيتي مانند 

اختلاط برنج مطرح مي شود. 
مسيح كشاورز با اعلام اين خبر اظهار كرد: يكي از 
موضوعاتي كه زمان خريد برنج كشاورزان رونق 
مي گيرد، موضوع اختلاط برنج ايراني با برنج هاي 

خارجي است. 
به گزارش تسنيم، وي خاطرنشــان كرد: به طور 
معمول اين شــايعات در فصل برداشــت مطرح 
مي شــود اما با پايان برداشــت در اسفندماه اين 

اظهارات فروكش مي كند. 
دبير انجمن واردكنندگان برنج ادامه داد: چنين 
شايعاتي باعث نگراني مردم و كاهش قيمت خريد 
برنج مي شود و اين اظهارات بهترين شرايط را براي 

خريد ارزان فراهم مي كند. 
وي تصريح كرد: با نگاهي به آمار توليد يك ميليون 
و 800 هزار تني برنج در كشور مشخص مي شود 
كه براي اختلاط آن نياز بــه 180 هزار تن »برنج 
سفيد« پاكستان يا اروگوئه اي وجود دارد كه ميزان 
واردات آنها بســيار كمتر از اين ميزان است زيرا 
عمده برنج وارداتي هندي است. كشاورز يادآور شد: 
واردات برنج هاي اروگوئه اي، آرژانتيني، پاكستاني 
و تايلندي كه ممكن است توســط مرزنشينان 
يا شــركت بازرگاني دولتي بــراي تامين ذخاير 
استراتژيك صورت گيرد به 180 هزار تن نمي رسد 
كه بخش عمده آن نيز قبل از آنكه براي اختلاط 
به بازار برسد توسط مرزنشينان مصرف شده يا در 

سبد كالا و موارد مشابه قرار مي گيرد. 

خبر

معاون خاك و آب وزارت جهاد كشاورزي خبر داد 
اجراي آبيــاري نوين در 200 

هزار هكتار اراضي كشاورزي
معاون خاك و آب وزارت جهاد كشاورزي گفت: تا 
پايان امسال 200 هزار هكتار از اراضي كشاورزي 

به شبكه آبياري نوين مجهز مي شود. 
علي مراد اكبري با اشــاره به اينكــه تاكنون يك 
ميليون و 400 هزار هكتار از اراضي كشاورزي تحت 
پوشش طرح هاي آبياري نوين قرار گرفته اند، افزود: 
چنانچه منابع و اعتبارات مالي به موقع تامين شود، 
طرح هاي نوين آبياري تا 400 هزار هكتار از اراضي 

كشاورزي قابل اجراست. 
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، وي گفت: 
براســاس برنامه 10 ســاله 4 ميليون هكتار از 
اراضي كشــاورزي به روش هــاي نوين آبياري 

مجهز مي شود. 
معاون خــاك و آب وزارت جهاد كشــاورزي 
همچنين پيشنهاد داد؛ منابع و اعتبارات مالي 
طرح هاي سدسازي در كشور به اجراي طرح هاي 
مصرف بهينه آب در بخش مصرف اختصاص يابد. 
اكبــري گفــت: اين پيشــنهاد در جلســات 
مشترك وزارت جهاد كشــاورزي با مسئولان 
وزارت نيرو مطرح شــده اســت و عزم راسخي 
 براي عبور از بحران كم آبي در بين مســئولان 

وجود دارد. 
وي افزود: براي رفع بحران مشــكل كم آبي در 
كشور بايد قواي مقننه، قضائيه و مجريه با يكديگر 

همكاري و همراهي كنند. 
معاون خاك و آب وزارت جهاد كشاورزي بيان 
كرد: استقبال كشــاورزان از روش هاي آبياري 
نوين به دليل هزينه بر بودن با انتظارات و وضعيت 

بحراني منابع آب همخواني ندارد. 

خبر

نايب رئيس اتحاديــه باغداران گفت: 
باوجود مناسب بودن توليد محصولات 
خشــكباري از نظر كميت و كيفيت، 
ميزان خريدوفــروش اين محصولات 
نسبت به پارســال حدود 25 درصد 
كاهش يافته است. مجتبي شادلو اظهار كرد: آفات و بيماري ها 
هميشــه تهديدی براي محصولات كشــاورزي بوده ولي در 
برداشت محصول امسال تغيير خاصي ايجاد نكرده و وضعيت 

توليد مناسب است البته در زمينه خريد.

امسال بارش در مناطق محصولات باغي خوب بود
وي با اشاره به خشكســالي موجود اظهار كرد: گرچه امسال 
بحث خشكســالي و كمبود بــارش مطرح مي شــود اما در 
مناطقي كه براي كاشــت محصولات باغي مناســب است و 
اغلب كوهستاني هستند، شــاهد بارندگي هاي خوبي بوديم. 
وي ادامه داد: در مديريتي كه بحــث آبياري ها، مانند آبياري 
تحت فشار و آبياري قطره اي داشــتيم، موفق به حل مشكل 
بزرگ در زمينه آبياري شــديم كه هــم در افزايش مقدار و 
 كيفيت محصول موثر است و هم در شرايط خشكسالي به نفع 

كشور است. 
كاهش معامله خشــكبار، به دلیل كاهش قدرت 

خرید
شــادلو با بيان اينكه ميزان خريدوفروش خشــكبار امسال 
نسبت به ســال قبل با كاهش روبه رو بوده، گفت: با وضعيت 
ركود در اقتصاد مواجه هستيم و در مقايسه خريدوفروش سال 
قبل نسبت به امسال با بيش از20 تا 25 درصد كاهش روبه رو 
هســتيم كه اين البته از كاهش محصول نيست بلكه به دليل 
كاهش قدرت خريد است. نايب رئيس اتحاديه باغداران ادامه 
داد: درمجموع در بخش خشــكبار كه تاريخ فساد كوتاه مدت 
ندارند و با توجــه به جايگاه خاص ما در ايــن بخش از توليد، 

هيچ وقت با تهديد جدي در انواع محصولات روبه رو نبوديم. 

وضعیت تولید گردو خوب است
وي در تشريح وضعيت محصولات خشكبار با بيان اينكه توليد 
گردو امسال از وضعيت خوبي برخوردار است، گفت: گردو در 
مناطق نيمه گرمســيري مانند كرمان، تهديدي در قالب يك 
بيماري گياهي داشت كه خود شخص وزير هم براي بازديد از 
باغات رفت و گزارش آن ارائه شد. درمجموع ما در اين محصول 
افزايش توليد مناسبي داشتيم كه از كيفيت بسيار خوبي هم 

برخوردار است. 

آسیب به بازار بادام با واردات بادام خارجي
اين عضو مجمع ملي خبــرگان كشــاورزي واردات بي رويه 
بادام خارجي را آســيبي براي بازار اين محصول دانســت و 
گفت: با اينكه فرصت براي كشــت بادام بــا توجه به وضعيت 
اقليمي ما وجود دارد ولي كشت اين محصول در حد مطلوب 
صورت نمي گيرد كه البتــه در چندوقت اخيــر هم واردات 

بادام خارجي در بازار اين محصول اختلال ايجاد كرده است؛ 
هرچند شايد محصول خارجي در ظاهر درشت تر و جذاب تر 
باشــد ولي اصلا كيفيت قابل مقايســه اي در مقابل محصول 

داخلي نــدارد. وي افزود: فندق نيز به انــدازه باغاتي كه دارد 
و وضعيت توليدش خوب اســت و حتي در بحث تازه خوري 
اوضاع نسبت به سال گذشته خيلي مناسب و متعادل تر بود، 

كه اين نشان دهنده فراواني محصول است. شادلو در ادامه با 
بيان اينكه در بحث توليد، تهديد جدي يا خطر قابل توجهي 
وجود نداشــته و وضعيت توليد مناســب بوده است، اظهار 

كرد: امســال در اين محصــولات افزايش قيمتــي نخواهيم 
 داشــت و در بحث عرضه هم وضعيت خيلي مناسب تر و بهتر 

خواهد بود. 

نايب رئيس اتحاديه باغداران اعلام كرد

کاهش 25 درصدي خريد محصولات خشكباري 
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اصناف

براي اطمينان از سلامت آجيل، بايد مدتي 
آن را در دست نگه داشــت و در صورتي 
كه دست رنگي شد، نبايد آن را خريداري 
كرد زيرا نشان دهنده استفاده از رنگ هاي 

غيرمجاز است. 
رئيــس اتحاديه خشــكبارو آجيل فروشــان تهــران  در گفتگو با 
»كســب وكار«، ضمن بيان اين مطلب اظهار داشت: آجيل هايي كه 
كرم زده باشد و نم يا رطوبت داشته باشد، براي خريد مناسب نيست و 
به طور معمول تخمه هايي كه به دست رنگ پس بدهند يا پسته هايي 
كه بيش از حد قرمز باشند، از مصاديق آجيل هاي رنگي، نامرغوب و 
غيربهداشتي هستند.  مصطفي احمدي افزود: باوجود اينكه مصرف 
آجيل هاي بسته بندي شــده و داراي تمامي علائم تضمين كننده 
سلامت كالا، مانند پروانه ساخت، تاريخ توليد و انقضا، هنوز در فرهنگ 
خريد شهروندان جا نيفتاده است اما بايد دانست خريد اين نوع آجيل، 
تمامي ملاك هاي يك خريد مناسب را داراســت.  وي با بيان اينكه 
هموطنان بايد از تهيه انواع آجيل از دست فروش ها يا از اتومبيل هايي 
كه داخل آن به عرضه انواع آجيل مي پردازند، خودداري كنند، تاكيد 
كرد: بايد آجيل ها را از محل هاي مشخص، مراكز آجيل فروشي ثابت 

و داراي مجوز آجيل فروشي يا قنادي هاي داراي مجوز تهيه كنند. 

قيمت آجيل 10 تا 15درصد كاهش يافت
به گفته رئيس اتحاديه خشكبارو آجيل فروشان تهران  دليل افزايش 
قيمت برخي خشكبار مثل بادام هندي، بادام آمريكايي يا مغز گردوي 
شيلي جلوگيري از واردات غيرقانوني خشكبار بوده، ولي به طور كلي 
در 6 ماه گذشته ركود بر بازار حاكم بوده و قيمت بقيه اقلام نسبت به 

سال گذشته كاهش يافته است. 
مصطفي احمدي اظهار كــرد: به طور ميانگين مي توان گفت قيمت 
آجيل در مقايسه با سال گذشته حدود 10 تا 15 درصد كاهش يافته 

است. 
وي ادامه داد: البته پســته از اين قاعده مستثناست چون با توجه به 
صادراتي بودن آن و اينكه قيمت آن را دلار مشــخص مي كند، تنها 
كالايي است كه در حال حاضر قيمتش با گذشته تفاوت چنداني نكرده 

و فقط حدود 5 تا 6 درصد گران تر شده است. 

پيش بيني توليد 190 هزار تن پسته در سال جاري
احمدي گفت: سال گذشته حدود 180 هزار تن پسته در ايران توليد 

شد كه 110 هزار تن آن صادر شد و پيش بيني ها حاكي از توليد 190 
هزار تني آن در سال جاري است. 

رئيس اتحاديه خشكبار و آجيل فروشان همچنين درباره توليد ميوه 
خشــك توضيح داد: ميوه خشك توليد داخلي اســت و وارداتي در 
اين زمينه نداريم. با توجه به اينكه حدود 3 ســالي است فعاليت در 
اين زمينه آغاز شده ولي اســتقبال خوبي از اين موضوع نشده است 
و صادرات چنداني نيز نداريم.  وي در عين حال بيان كرد: متاسفانه 
در چند سال گذشته هزينه توليد ما بالا بوده كه اميدواريم در دولت 
جديد اين موضوع اصلاح شود. بايد هزينه توليد مان را كاهش دهيم 
چون هر چقدر قيمت كالاها مناسب تر باشد، فروش بيشتري خواهيم 
داشت. او درباره امكان توليد بادام هندي در ايران نيز گفت: بادام هندي 
آب وهواي خاص خود را مي طلبد و كشور ما امكانات توليد در اين زمينه 
را ندارد.  به گفته وي بادام هندي در اصل آفريقايي است ولي هندي ها 
آن را به صورت خام از آفريقا خريداري كرده و طي فرآوري كه روي 
آن انجام مي دهند، بادام را از پوست آن خارج كرده و پس از آن صادر 

مي كنند كه سريلانكا نيز در كنار هند در اين زمينه فعال است. 

توليد كشمش در كشور بيش از مصرف است
رئيس اتحاديه خشــكبار عنــوان كرد: در بعضي مــوارد مصرف 
كشمش يك چهارم ساير خشكبار پرمصرف مانند مغز بادام است. 
مصطفي احمدي درباره وضعيت بازار كشمش اظهار كرد: وضعيت 
جوي در امســال به گونه اي بوده كه محصول كشمش امسال بد 
نيســت و با توجه به ميزان مصرفي كه اكنون در كشــور داريم، 
اكنون توليد كشمش در كشــور بيش از مصرف است. او افزود: ما 
صادركننده كشمش هستيم و اكنون انواع كشمش سبز، طلايي 
و... شهرهاي استان آذربايجان و تاكستان به كشورهاي اروپايي و 
آسياي جنوب شرقي صادر مي شود. او درباره مصرف كشمش در 
كشور بيان كرد: به طور كلي از كشمش استقبال كمتري نسبت به 
ساير انواع خشكبار مي شود. در بعضي موارد مصرف كشمش يك 

چهارم ساير خشكبار پرمصرف مانند مغز بادام است.
 احمدي با بيان اينكه اين روزها، وضعيت بازار كشمش نسبت به ساير 
خشكبار در وضعيت تعادلي به سر مي برد، بيان كرد: به طور كلي قيمت 
كشمش متعادل است ولي به هرحال وضعيت خشكبار در سال هاي 
مختلف متغير است و مثل محصولات كشاورزي از شرايط آب وهوايي 
ناشي مي شود. بايد در نظر داشت كه با توجه به اينكه هزينه هاي توليد 
باوجود همه تلاش هايي كه براي كاهش آن شده، همچنان بالاست، 

اگر قيمت محصولاتي مانند كشمش پايين بيايد، يعني وضعيت عرضه 
و تقاضا به گونه اي باشد كه خشكبار با قيمت پايين به فروش برسد، 
طبيعتا كشاورز ضررمي كند. او خاطرنشان كرد: بنابراين براي در تعادل 
نگه داشتن قيمت انواع خشكبار بيش از هر چيزي ضروري است كه 

تدابيري اتخاذ شود كه هزينه هاي توليد محصولات كاهش يابد. 
كمبود نظارت بر عرضه خشكبار

مصطفي احمدي، رئيس اتحاديه خشــكبار و آجيل فروشان  تهران 
همچنين مي گويد: آجيل و خشــكبار داراي قيمت مصوب دولتي 
نيستند و برحسب عرضه و تقاضا داراي قيمت هاي شناور هستند كه ما 
براساس فاكتور كيفيت محصولات را در آجيل فروشي ها قيمت گذاري 

مي كنيم. 
وي معتقد است، طبق قانون آجيل فروشــان مي توانند روي فاكتور 
خريد محصولات فرآوري شــده 10 درصد سود لحاظ كنند، ضمن 

آنكه امكان دريافت ســود 10 درصدي روي فاكتور محصولات خام 
براي آنان نيز وجود دارد. بنابراين عدم قيمت گذاري دولت، نبود قيمت 
مصوب و كمبود نظارت بر عرضه خشكبار باعث هرج و مرج در بازار اين 
محصولات شده به طوري كه واحدهاي عرضه كننده آن به دلخواه و به 
نام كيفيت هاي متفاوت روي اين محصولات قيمت گذاري مي كنند. 
با توجه به اينكه بارها مطرح شده اســت با گران فروشان بازار آجيل 
برخورد خواهد شد، ديده مي شود كه برخي از آجيل فروشان فقط روي 
سبدهايي برچسب قيمت مي زنند كه قيمت هايي در حدود استاندارد 
دارند و در مواردي كــه اقلامي را كه گران تر از قيمت تعيين شــده 
می فروشند، روي سبد محل نگهداري آن قلم جنس قيمت نمي زنند. 
مثلا پسته اي كه قيمت آن، در حدود 35 تا 55  هزار تومان تعيين شده 
است، در مبالغ 80 و گاه 90 هزار تومان مي فروشند،درحالي كه روي 
سبد مثلا 55 هزار توماني قيمت خورده اســت، روي سبد 80 يا 90 

هزار توماني قيمتي زده نشده كه اين موضوع راه برخورد با متخلفان را 
دشوارتر مي كند. وي همچنين در ادامه گفت: يكي از مشكلات مهم 
ما واحدهاي بدون مجوز و واحدهايي هستند كه تداخل صنفي ايجاد 
كرده و به ويژه در اعياد و مناسبت هاي سال كه خريدوفروش آجيل رونق 
مي گيرد، فعال تر مي شوند.  رئيس اتحاديه خشكبار و آجيل فروشان 
تهران ادامه داد: برخي واحدها كه شغل شان آجيل فروشي نيست، در 
اين زمان ها شغل آجيل فروشي را در كنار شغل اصلي خود قرار داده و 
اقدام به فروش آجيل مي كنند ولي اين واحدها از آجيل هايي بي كيفيت 
استفاده مي كنند.  وي در عين حال هشدار داد كه حتما از واحدهاي 
مجازي خريداري كنند كه داراي پروانه هســتند و به صورت قانوني 
فعاليت مي كنند. احمدي گفت: بازرسان اتاق اصناف، سازمان حمايت، 
سازمان صنعت و معدن و اتحاديه بر فعاليت واحدها نظارت و با هرگونه 

تخلف برخورد مي كنند. 

رئيسسابقاتحاديهخشكباروآجيلفروشانتهراندرگفتگوبا»كسبوكار«

آجيل هاي رنگ شده نخريد

اتاق اصناف با همكاري شهرداري تهران براي حمايت 
از توليد ملي اقدام به اجراي طرح بازداران كرده است. 

رئيس اتاق اصناف ايران با اشاره به نزديكي ماه مهر و شروع 
به كار مراكز آموزشي گفت: با توجه به وضعيت بازار، درباره 
كالاهاي مصرفي ماه مهر كه بيشتر شامل لوازم التحرير و 
پوشاك مي شود سعي بر اين بوده كه با كنترل بازار و برقراري فروش فوق العاده در 
بنگاه هاي صنفي شرايط قابل قبولي را براي خريداران فراهم كنيم.  فاضلي با اشاره 
به برگزاري نمايشگاه در مصلاي تهران اظهار كرد: ما امسال با توجه به وضعيت بازار 
فقط يك نمايشگاه در سطح شهر تهران و در مصلي برگزار كرديم كه محصولات ارائه 
شده  از نظر قيمت با ساير بنگاه هاي صنفي فرق زيادي ندارند و نهايتا ممكن است  5 

تا ۷ درصد تفاوت قيمتي داشته باشند. 

مجوز فروش فوق العاده فصلي داريم 
رئيس اتاق اصناف گفت: مخصوصا در لوازم التحرير چون بيشــتر كالاهاي ما 
وارداتي است، بر همين اســاس تفاوت قيمتي زيادي به وجود نيامده است. با 
توجه به اينكه قانونگــذار اين اجازه را به ما داده كه فــروش فوق العاده فصلي 
داشته باشيم بر همين اساس ما امسال ســعي كرديم در تهران و ساير شهر ها 
به طور همزمان اقدام به برقراري فروش فوق العاده كنيم.وي افزود: ســال هاي 
قبل نمايشگاه هاي ما با تخفيف ۲0 درصدي فعاليت مي كردند كه امسال همين 
تخفيف ها در سطح بنگاه هاي صنفي و در تمام شهرهاي كشور انجام مي شود. 

فاضلي با اشاره به طرح بازداران گفت: اتاق اصناف با همكاري شهرداري تهران 
طرحي موسوم به بازداران را اجرا كرده اند كه هدف از اين طرح عرضه توليدات 

داخلي و فروش ويژه آن است. 
وي تاكيد كرد: اين نمايشگاه ها در 3 منطقه تهران برگزار شده است و بيش از 
90 درصد از كالاهاي ارائه شده در آن ساخت داخل است و اميدواريم با برگزاري 
اين نمايشگاه ها كه با هدف حمايت از توليد داخلي و پيرو فرمايشات مقام معظم 

رهبري مبني بر اقتصاد مقاومتي است، از صنايع كشور حمايت كنيم. 
در هميــن رابطه و با توجــه به فرا رســيدن فصل مدارس نمايشــگاه توزيع 
لوازم التحرير بوي ماه مهر از ۲۲ تا ۲8 شــهريورماه در مصلاي تهران ســالن 

شبستان داير است. 

  توليد داخلي كيفيت مناسب تري دارد 
در همين زمينه محمد صدقي نهاد شــيرازي، نايب رئيس اتحاديه نوشت افزار 
تهران در حاشيه افتتاح نمايشگاه بوي ماه مهر در گفتگو با »كسب وكار« گفت: 

در حال حاضر بيش از ۷0 درصد نوشت افزار از طريق واردات تامين مي شود. 
در شهريورماه بازار فروش لوازم التحرير، كيف، كفش و نوشت افزار رونق يافته و 

اين بازار باوجود نزديك شدن به فصل خزان داغ مي شود. 
به گفتــه شــيرازي، نوشــت افزار و لوازم التحرير از جمله كالاهايي هســتند 
كه در سال هاي گذشــته به لطف واردات رنگ و لعاب بيشــتري پيدا كرده و 

شخصيت هاي كارتوني غربي همدم دانش آموزان ايراني شده اند. 
اگرچه ايران هنوز در توليــد لوازم التحرير، باوجود بازار خوبي كه در كشــور 
وجود دارد، نتوانسته خودكفا شود اما به گفته نايب رئيس اتحاديه فروشندگان 
لوازم التحرير واردات اين اقلام به كشــور كاهش يافته و نزديك به ۷0 درصد 

نوشت افزار به كشور وارد مي شود. 
وي افزود: اكثــر كالاهاي وارداتي از چين و مالزي به كشــور وارد شــده و در 

سال هاي گذشته اين رقم نزديك به 90 درصد بود كه خوشبختانه با حمايت 
توليدكنندگان اين رقم به  ۷0 درصد رسيده است. 

شــيرازي تصريــح كــرد: در حــال حاضــر توليــدات داخلي در مقايســه 
بــا كالاهــاي وارداتــي از كيفيــت مناســبي برخــوردار هســتند و حتي 
صــادرات نيــز بــه كشــورهايي ماننــد عــراق انجــام مي شــود و تمام 
 ســعي توليدكنندگان بــر اين بــوده تــا از طراح هــاي ايراني- اســلامي

  استفاده كنند. 
وي با تاكيد بر اينكه ايران توان توليد لوازم التحرير را دارد، گفت: در سال هاي 
گذشــته به دليل تحريم مواد اوليه مورد نياز توليد به دســت توليدكنندگان 
نرسيد و موجب شد تا بازار كشور مملو از كالاهاي چيني و هندي شود درحالي 
كه  با برداشته شدن تحريم ها و رسيدن مواد اوليه به دست توليدكنندگان از 
واردات بي نياز مي شويم. به گفته شيرازي كيفيت توليدات داخلي در مقايسه با 

كالاهاي مشابه خارجي بسيار خوب و مناسب است و حتي توليدات داخلي به 
ساير كشورها مانند عراق و افغانستان صادر مي شود. 

 رئيس اتحاديه سراجان تهران نيز در آيين بازگشايي اين نمايشگاه در گفتگو با 
»كسب وكار« گفت: نمايشگاه بوي ماه مهر با مجوز اتاق اصناف ايران همراه با 

30 درصد تخفيف در كالاها آغاز به كار كرد. 
محسن خردمند با اشاره به برگزاري نمايشگاه بوي ماه   مهر گفت: تمامي كيف 
و كفش عرضه شده در اين نمايشگاه توليد داخل و مورد تاي يد اتحاديه هستند 

و اجناس خارجي براي فروش در اين نمايشگاه قيمت گذاري نشد. 
به گفته خردمند، كيف و كفش هاي عرضه شده در اين نمايشگاه تماما ايراني 
است و كارشناسان اتحاديه آنها را برآورد قيمت و كيفيتشان را تاييد كرده اند. 

وي افزود: اگر كالايي كيفيت پايين داشته باشد در اين نمايشگاه قيمت گذاري 
نمي شود. محصولات ارائه شده در اين نمايشگاه با تخفيف 10 تا 30 درصدي 

به مشتري عرضه شده و از كيفيت مناسبي برخوردار هستند. وي همچنين به 
مردم توصيه كرد از مكان هايي خريد كنند كه مجوز رسمي خود را از اتحاديه 
 مربوط يا اتاق تهران داشته باشند و از نظر كيفيت و قيمت 100 درصد تضمين 
شده باشند. رئيس اتحاديه سراجان با اشاره به لزوم فرهنگ سازي استفاده از 
طرح هاي ايراني روي لوازم مورد استفاده دانش آموزان گفت: هنوز هم رغبت 
دانش آموزان به طرح هاي شخصيت هاي كارتوني بيشتر است ولي سعي ما بر 
اين بوده كه از طرح هاي شخصيت هاي كارتوني مانند شكرستان استفاده كنيم. 
وي تاكيــد كــرد: در اين خصــوص مذاكراتي بــا وزارت صنعــت، معدن  و 
تجارت انجــام داديم تــا به وســيله تبليغات بيشــتر مصرف كننــدگان به  
مصرف كالاي ايراني علاقه مند شــوند. بــه گفته خردمنــد ميانگين قيمت 
 كيف مدرســه عرضه شــده در ايــن نمايشــگاه از ۲5 تــا 80 هــزار تومان

 است. 

نايبرئيسسابقاتحاديهنوشتافزارتهراندرگفتگوبا»كسبوكار«:

70 درصد نوشت افزار وارداتي است 



8

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2903 سه شنبه 16 آبان ماه1402
ی

www.kASBOkARNEwS.iR

I N FO@biznews. ir

ین
 آذ

گل
پ:  

چا
30

00
48

00
ك:

يام
پ

w
w
w
.k
A
SB

O
kA

RN
Ew

S.
iR  :

ت
ساي

ب 
و

ne
w

sk
as

bo
ka

r@
gm

ai
l.c

om
ي: 

يك
رون

كت
س ال

در
آ

كار
ب و 

كس
ي 

صاد
 اقت

ي و
هنگ

 فر
مه

ز نا
رو

    2
90

ه  3
مار

 | ش
تم

هش
ل 

 سا
|1

40
ه 2

ن ما
 آبا

 1
6  |

به
 شن

سه
ش

رنو
 مه

ينا
ر م

دكت
ل: 

سئو
رم

دي
 و م

ياز
امت

ب 
اح

 ص
ش

رنو
  مه

ينا
ر م

دكت
ر: 

ردبي
س

انه
رس

ن 
یرا

مد
 و 

تی
دول

ير
  غ

ای
ه ه

نام
وز

ی ر
صنف

ن 
جم

و ان
عض

ش،
مای

 آز
 پل

د از
، بع

مد
ل اح

ل آ
جلا

راه 
زرگ

ن ب
يابا

ن، خ
هرا

ي:ت
شان

ن
م  

هار
ه چ

طبق
ع(،

ضا )
م ر

 اما
ان

ختم
 سا

ی،
نوب

ز ج
سب

سر
ن 

يابا
ی خ

رو
روب

 1
55

79
17

11
3 :

تي
پس

كد
 

كار
ب و 

كس
ع:  

وزي
ت

w
w
w
.k
A
SB

O
kA

RN
Ew

S.
iR

ی :  
ه ا

رف
ق ح

خلا
ه ا

 نام
ين

آي

w
w

w.
ka

sb
ok

ar
ne

w
s.i

r :ر
 كا

ب و
كس

ی 
خبر

اه 
ايگ

پ
66

56
28

01
   ،6

69
15

26
8   

،66
91

73
12

ها : 
ی 

گه
ن آ

زما
 سا

ت
ن ثاب

 تلف
       

48
00

09
36

ر : 
 كا

ب و
كس

مه 
زنا

رو
44

29
94

06
س: 

فاك
اده

ش ز
دادا

رم 
: اك

ی ها
گه

 و آ
ن ها

ستا
هر

ن ش
زما

 سا
دير

م
17

حد 
2، وا

75
ک 

 پلا
ی،

مال
ه ش

زاد
مال

ن ج
يابا

ب، خ
قلا

ن ان
يدا

ها:م
ان 

ست
هر

ن ش
زما

 سا
فتر

د
آخر

 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

»داستان اسباب بازي« در پيكسار
جابز كمي بعد از تصميمش براي اجازه به لســتر و كاتمــول براي توليد 
فيلم هاي تبليغاتي و كوتاه، خرگوشي را از كلاه جادويي ا ش بيرون كشيد. 
او درباره يك قرارداد بازاريابي و توزيع 26ميليون دلاري با ديسني مذاكره 
كرد كه طبق آن كمپاني ديسني سرمايه لازم براي توليد يك انيميشن بلند 
تهيه شده توسط رايانه را تامين مي كرد. با توجه به اينكه ديسني مشتري 
پيكسار بود و نرم افزار پيكسار را براي مديريت انيماتورهاي معمولي خودش 
خريداري كرده بود، مديرعامل آن مايكل آيسنر و رئيس واحد انيميشن، 
جفري كاتزنبرگ كاملا از اين مساله آگاه بودند كه فناوري پيكسار كاملا نو و 
انحصاري است. ضمنا لستر هم بارقه هايي از هوشمندي را در نوعي جديد از 
انيماتورها از خود نشان داده بود. جابز درباره دو مدير ارشد ديسني قضاوت 
منصفانه اي داشت. او مي گفت آن دو نفر »اشتباهشان اين بود كه فناوري 
را درك نمي كردند. آنها تصور مي كردند پول شان را وسط ميز مي گذارند و 
همه چيز خودش درست مي شود. اما آنها هيچ حسي نداشتند كه واقعا چه 
خبر است.« زمان هايي مي رسيد كه او از بي اعتنايي هايي كه با آنها مواجه 
مي شد، به شدت از كوره در مي رفت. وقتي از او پرسيدند چه چيزي شراكت 
ابتدايي ميان آي بي ام و نكســت را از بين برد؟ گفت: »سران آي بي ام هيچ 
چيزي درباره رايانه ها نمي دانند. هيچ چيز. در مقابل سران ديسني همه چيز 

را درباره اينكه يك فيلم واقعا خوب چيست و چه نيست مي دانند.« 
حتي با وجود اينكه او باور داشت كاتزنبرگ و آيسنر هيچ حسي درباره اينكه 
پيكسار چقدر مي تواند آنها را پيش ببرد نداشتند، جابز متقاعد شده بود كه 
فناوري پيكسار مي تواند در مدل كسب و كار صنعت انيميشن ـ كه يك هنر 
دستي محسوب مي شدـ انقلابي ايجاد كند. وي متوجه شده بود كه شراكت 

با ديسني كم و بيش شركت را حفظ مي كند. 

مديريت تصميمات مديريتي
يكــي از مباحــث مهــم در مديريــت 
تصميم گيري، ثابت قدم بودن در تصميمي 
است كه به عنوان يك مدير اتخاذ كرده ايم 
اما يك سوال بجا هم اين است كه وقتي به 
هدف نرسيديم تا كجا و چه زماني بايد در 
ادامه اجراي تصميم خود ثابت قدم بوده و 

به موفقيت آن اميد داشته باشيم؟
پشتكار، اميد و ثبات همگي از شــروط موفقيت اند؛ اما اصرار بيجا به ادامه 
تصميمي كه اشتباه اســت ـ هرچند كوچك و ناچيز باشد ـ ممكن است 
صدمات غير قابل جبراني به كسب و كار شما بزند. از نشانه هاي نرسيدن 
به هدف و اشتباه بودن تصميم اتخاذ شده مي توان به اين موارد اشاره كرد: 

به طور مداوم نياز به تغييرات در حد كلان داشته باشد 
به طور مداوم احتياج به شارژ از طرف مدير داشته باشد 

عدم دريافت و مشاهده بازخورد كافي يا مناسب 
ديركرد در رسيدن به اهداف كوتاه مدت تصميم اتخاذ شده 

افزايش شديد ريسك رسيدن به هدف 
به طور كلي از عواملي كه باعث مي شــود تصميم گيري ضعيفي داشــته 
باشيم، مي توان به 5 مورد اشاره كرد: ترس هاي مديريتي، انتخاب نادرست 
و غيرواقع گرايانه هدف، توجه به شايعات و حباب ها، در نظر گرفتن تعصبات 
و اعمال تبعيض ها در تصميم خود و دقت نكردن به جزئيات موردنياز در 

اتخاذ يك تصميم. 
در نهايت بايد گفت قبول اشــتباه براي يك مدير نه تنها دليلي بر ضعف او 
نيست، بلكه نشان دهنده اقتدار اوست؛ چراكه نشان مي دهد قدرت پذيرش 
اشتباه را دارد.بنابراين پيشنهاد مي شــود تعصبات در تصميم گيري ها و 
مديريت تان را كنار بگذاريد و نگاهي واقع گرايانه تر به مســائل پيش آمده 

داشته باشيد. 

گوگل، از نوآوري تا اختراع
در طول چند سال اخير، استراتژي گوگل از 
»نوآوري« به »ابداع« تغيير جهت داده است؛ 
ابداع عبارت است از فرايند تبديل پول به ايده 

در حالي كه نوآوري يعني تبديل ايده  به پول.
شــاهد اين امر را مي توان كاهــش معنادار 
محصولات نوآورانه گوگل و تمركز روي توسعه 
كسب و كار از طريق تمليك كسب و كارهاي 
نوآور ديگران دانست. گوگل در چند سال گذشته ميلياردها دلار براي خريد ده ها 
شركت هزينه كرده اســت. اين در حالي است كه در ظاهر همچنان كسب و كار 
اصلي گوگل، پول درآوردن از تبليغات مرتبط با جستجوســت.گوگل در 2 سال 
اخير و به ويژه بعد از مديرعاملي لري پيج به وضوح تلاش مي كند خودش را از »غول 
جستجو« به »غول شبكه هاي اجتماعي« تبديل كند. در واقع در اين استراتژي 
جديد، پلتفرم »گوگل پلاس« محور تمامي فعاليت هاي گوگل شده است. تمركز بر 
تركيب تمامي محصولات گوگل با گوگل پلاس و حذف سرويس هاي پرطرفداري 
مانند گوگل ريدر و تعطيل كردن بسياري از محصولات و اپليكيشن هاي ديگر 
)از جمله گوگل باز، گوگل ويو و …( براي مجبور كردن كاربران به مهاجرت به 
گوگل پلاس از مهم ترين اقدامات گوگل در اين راســتا بوده است. گوگل به اين 
ترتيب مي خواهد بگويد محصول اصلي اش يك پلتفرم شبكه اجتماعي است كه با 
سبدي غني و متنوعي از محصولات ـ از جستجو گرفته تا كتابخانه عظيم ويدئوي 
يوتيوب - تكميل مي شود. در خبرهايي داشتيم كه لري پيج دو برنامه بسيار مهم را 
كه منبع اصلي بزرگ ترين نوآوري هاي گوگل در سال هاي حيا تش بوده اند تعطيل 
كرده تا كاركنانش را روي بهبود حداكثري گوگل پلاس متمركز كند: آزمايشگاه 
گوگل و برنامه صرف 2۰درصد زمان هفتگي روي پروژه هاي شخصي. حالا بايد 

منتظر بمانيم و ببينيم كه آيا گوگل در اين راه جديد هم موفق خواهد بود يا خير؟

تاريخ كسب و كار

يادداشت مدير

كالبدشكافي كسب و كار

كاربرد روابــط عمومي در فضاي كســب وكار و 
تجارت، مي تواند موثر و موفقيت ساز باشد و علاوه 
بر آن در ضمانت ســلامت كار و رسيدن به نوعي 
كســب وكار اخلاقي، نقش مهمــي را ايفا كند. 
 به همين دليل از چند ســال پيش، اصطلاحي را 
به كار بردند به نام »روابــط عمومي تجاري« كه 
بعدها به عنوان شاخه اي از روابط عمومي كاربردي 
و عملي توسط تعدادي از همقطاران محقق، بسط 

و توسعه پيدا كرد. 
روابط عمومــي تجاري، به معنــي كاربرد روابط 
عمومي و بهره برداري از تاكتيك ها و تكنيك هاي 
ارتباطي در راستاي كمك به امر تجارت و ارتقاي 
سود با رويكرد مشــتري مداري و تاكيد بر اخلاق 

كسب وكار و حقانيت مشتري است. 

امروزه عدم توجه به اين شــاخه از روابط عمومي 
كاربــردي، يكــي از معضلات اساســي صنعت 
تجارت در كشور ما محســوب مي شود و همين 
مساله خود در ايجاد مسائل ديگر همچون ضعف 
فرهنگ تجارت، عدم كارايي بازاريابي بين المللي و 

ديپلماسي تجاري موثر واقع شده است. 
بنابرايــن ضعــف در بازاريابي روابــط عمومي، 
هزينه هــاي هنگفتــي را بــر پيكر تجــارت در 
حوزه هاي داخلي و خارجي وارد ســاخته است. 
عدم اســتفاده از متخصصان روابــط عمومي در 
اين امر كه مي توانند از طريق رســانه ها اطلاعات 
مفيدي را در اختيار مشــتريان بالقــوه و بالفعل 
داخلي و خارجي قرار دهند، نهادهاي تجاري را در 
گام اول به سمت اســتفاده از روش هاي تبليغاتي 

مستقيم و پرهزينه ســوق داده است در حالي كه 
كاربرد روابط عمومي تجاري، مي تواند در كاهش 
بار هزينه اي آنها و نيز استفاده از روش تاثيرگذارتر 
ارتباط مستقيم، موثر باشد. از طرف ديگر كاربرد 
روابط عمومي مي تواند در بســط فرهنگ تجارت 
سالم و سودده، موثر باشــد و اين امر تنها از هنر 
 هشتم )روابط عمومي( برمي آيد و ناگزير بايد از آن 

استفاده كرد.
 تلاش در اين زمينــه از طريق موردي و قدم هاي 
مقطعي گرچه موثر اســت، اما به ايجاد و توسعه 
فرهنگ تجارت و كسب وكار نمي انجامد زيرا اين 
توفيق زماني شدني است كه اولا براساس برنامه 
راهبردي ارتباطي باشد و ثانيا تكرار و استمرار با 
رويكرد چندرســانه اي در قالب برنامه راهبردي 

قابليت يابد. 
علاوه بر اين روابــط عمومي تجاري بــه تجار و 
مشتريان بهاي بيشــتري داده و بستري را فراهم 
مي كند تا مشــتريان و فعالان تجاري، همواره در 
بطن تجارت باشــند و در تصميم ســازي فعل و 
انفعالات تجاري، هم انديشــي و همراهي لازم را 

داشته باشند. 
بنابرايــن چنانچــه بتوانيم بســتر نقش آفريني 
روابــط عمومــي را در كســب وكار و تجــارت 
ايجاد كنيــم، مي توانيــم از ظرفيت هاي بالاي 
 هنر هشــتم در رســيدن بــه اهــداف تجاري

 بهره مند شويم.
 اين امر شدني است به شرط تركيب هوشمندانه 

تجارت و روابط عمومي. 

روابط عمومي تجاري

رهبري منابع انساني
معرفي كتاب

كارراهه شغلي چيست؟
به عنوان مدير يك كسب و كار كوچك و علاقه اي 
كه به مديريت صحيح و علمي دارم، معمولا كتب 
و مقالات مديريتي زيادي را در طول سال مطالعه 
مي كنــم. در مباحث مديريت منابع انســاني، با 
اصطلاح »كارراهه شغلي« بسيار برخورد داشته ام. 
مي خواستم توضيح دهيد منظور از اين اصطلاح 

چيست؟
كارشناس: دنياي شغلي، دنياي پيچيده اي است؛ يا 
بايد براي خود كار كني يا ديگران. البته در هرحال 
آنچه اتفاق مي افتد در يك شبكه اجتماعي معنا 
مي يابد اما درجه اي كه فــرد بر قلمرو كارها تاثير 
مي گذارد، ميزان آزادي عمل او را تعيين مي كند و 

هر يك از ما كارراه هايي داريم. 
از زماني كه نسل استخدام هاي رسمي ساقط شد 
و پيشرواني نظير پيتر دراكر و تام پيترز هم بر طبل 
ساختن امنيت شغلي توسط خود افراد كوبيدند، 
توجه به شكل دهي هوشــمندانه به كارراهه در 
كشورهاي پيشرفته مضاعف شــد و شاخه هاي 
نوينــي از دانش پديد آمد. مثــلا گالوپ، در يك 
پيمايش 2۰-3۰ســاله، قوانين كهنه اي كه بايد 
به زباله داني افكند را شناســايي كرد و در عوض 
قوانين جديد با محوريت توجه به نقاط قوت فردي 
را معرفي كرد. از اين رو هر يك از ما بايد به كارراهه 
خود جدي فكــر كنيــم و آن را در ذهن و عمل 

ترسيم كنيم. 
در چنين فرايندي يكي از موضوعات بسيار مهم، 
توجه به سازماني است كه در آن كار مي كنيم يا 
مي خواهيم به آن بپيونديم. داشتن درك درست 
از متناسب بودن ويژگي هاي فردي با ويژگي هاي 
ســازماني، به ما در انتخاب محل خدمت كمك 
خواهد كرد. اين موضوع بيش از 3۰ســال است 
كه به جد مــورد توجه پژوهشــگران قرار گرفته 
است. در واقع موضوع، اســتعداد و توانايي ما يك 
بعُد ماجراست و فرهنگ، فضا و عوامل ساختاري 
سازمان مورد نظر بعُد مهم ديگر. درباره استعداد 
و توانايي فردي، به قول روان شناســان، تناسب 
شخصيت شما با شغل مورد نظر بسيار مهم است اما 
درباره فرهنگ و زمينه سازماني، بايد مطمئن شد تا 
 چه اندازه آرزوها، نيازها و خواسته هاي ما با سازمان 

تناسب دارد.

اورژانس كسب وكار مهارت

وقتي تيمي را براي انجام كاري شكل مي دهيد، 
چقدر به تفاوت آدم ها در تيم توجه مي كنيد؟ به 
اين كه آدم هاي مختلف بــراي كارهاي متفاوت 
ساخته شــده اند و احتمالا قوانين يكسان براي 
همــه كار نمي كند؟ به اين فكــر كرده ايد فردي 
كه در تيم قرار اســت حضور داشــته باشد بايد 
بــر مبنــاي توانايي هايــش كار كند نــه نقاط 
ضعفش؟ به اين كه فداكاري و ازخودگذشــتگي 
 بيجــا ممكن اســت بزرگ تريــن ضربــه را به

 تيم بزند؟
 به اين كــه بعضي  افــراد تنها كه باشــند بهتر 
كار مي كننــد تــا زمانــي كــه در جمــع قرار 
مي گيرنــد؟ به اين موضــوع فكــر كرده ايد كه 

برداشــت افراد از هدفــي كه قرار اســت به آن 
 دســت پيدا كنيد ممكن اســت چقــدر با هم

 متفاوت باشد؟
وقتي عضو يك تيم هســتيد چقدر بــه اين فكر 
مي كنيد كه هدف براي شــما چه معنايي  دارد؟ 
آيا معني و دليلي كه شــما در انجــام دادن كار 
پيدا مي كنيد بــه اندازه كافي پررنــگ، واضح و 
همســو با ديگر اعضاســت؟ آيــا به ايــن فكر 
مي كنيــد كــه كاري را انجام دهيد كــه در آن 
عالــي هســتيد؟ چقــدر توانايي هاي خــود را 
 مي شناســيد و فعاليت ها در تيم را بر اساس آنها 

انجام مي دهيد؟
 آيا به اين فكــر مي كنيد كــه چالش ها ممكن 

اســت نتيحــه عــدم درك صحيــح متقابــل 
و عــدم درك درســت هــدف باشــد؟ الگــو و 
ســبك كاري خود را مي شناســيد و مي توانيد 
بــه هم تيمي هــاي خود ايــن ســبك و الگو را 
 توضيــح دهيد تــا از ســوءتفاهم هاي احتمالي 

جلوگيري شود؟ 
چــه در نقــش شــكل دهنده تيــم و چــه 
در نقــش عضــو آن، آيــا زمان هايــي را بــه 
 مــرور دســتاوردها و نــه فقــط نقــاط منفي 

اختصاص مي دهيد؟
اين ها سوالات مهمي هستند كه در شكل دادن، 
راهبري و فعاليت در تيم يا گروه بايد به آنها جواب 

صريح و شفاف داد.

تيم سازي و بودن در تيم

در دنياي منابع انساني، يكي از بزرگان معاصر اين 
روزها، ديويد اولريش است كه نگاه متفاوتي را در 
حوزه منابع انساني مطرح  و رويكرد ارزش آفريني 
 را جايگزيــن نــگاه ســنتي بــه منابع انســاني 

كرده است. 
او جايگاه واحد منابع انســاني را از يك كارگزيني 

ســاده به يك شريك اســتراتژيك ارتقا مي دهد. 
يكي از كتاب هــاي وي، كتاب »رهبــري منابع 
انساني« اســت كه با ترجمه دكتر بهروز قليچ لي 
توسط انتشارات سرآمد منتشر شــده است. اين 
كتاب حاوي نكات بسيار ارزشمندي در نقش هاي 
منابع انســاني اســت و نكات فراوانــي از تجربه 

شــركت هاي مختلف در زمينه منابع انساني ارائه 
مي كند كه كاملا عملياتي اســت. اولريش در اين 
كتاب تئوري هــاي خود را به زيبابي در پوشــش 
اين مثال ها طــرح مي كند. مثلا وقتي ســخن از 
بهبودهاي منابع انســاني مي گويــد، حرف هاي 
عجيب و دور از ذهــن و طرح هــاي خيالي ارائه 

نمي كند، بلكه درباره اتوماســيون اداري و بهبود 
فرآيندها و ارائه خدمات صحبت مي كند كه امروزه 
در بسياري از ســازمان هاي ايراني نيز وجود دارند 
و استفاده مي شــوند. اين مثال ها، خواننده اي را 
 كه در اين حوزه ها تجربه عملي داشــته باشــد، 

به وجد مي آورد.


